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Zprávy z radnice

Kulturní a informační centrum města Přelouče
vás zve

Dne 24. března 2025 se konala 62. schů -
ze Rady města Přelouče. Rada města Pře -
lou če vzala na vědomí výsledky inventa-
rizačních prací k 31. 12. 2024, souhlasila
s nákupem nového tiskového stroje v ceně
130 075,00 Kč příspěvkovou organizací Zá -
kladní škola Přelouč, Masarykovo náměs-
tí 45 z fondu investic organizace. Dále se
schválil dodatek č. 1 smlouvy o dílo na akci
„Rekonstrukce ul. Foersterova v Přelouči“,
se společností Dlažba Vysoké Mýto, s.r.o.,
kterým se sjednaná smluvní cena snižuje
o částku 473 812,68 Kč bez DPH z důvodu
úpravy rozsahu objednatelem požadova-
ných prací. Schválila se také smlouva o dílo
na vypracování projektové dokumentace
pro povolení záměru a provádění stavby
na rekonstrukci dvojdomku ve Sportovní
ulici čp. 1337, 1338 v Přelouči na malý bytový
dům o 4 bytových jednotkách s Ing. Ví těz -
 slavem Vomočilem. Mimo jiné radní schvá -
lili bezúplatný převod vodovodu a kanali-
zace na pozemcích p.č. 478/24 a p.č. 602
v k.ú. Lhota pod Přeloučí, z vlastnictví p. I.S.,
bytem Jesenice, do vlastnictví města Pře-
louč, dále také dohodu o přípoloži, uzaví-
ranou mezi městem Přelouč a společností
CETIN a.s., na umístění podzemního vede-
ní do pozemků města v rámci rekonstruk-
ce ulice Foersterova. Rada města Přelouče
rozhodla, že v zadávacím řízení na realiza -
ci veřejné zakázky „Výkon technického do -
zo ru při realizaci veřejné zakázky Splaš ko vá
kanalizace Štěpánov“ ekonomicky nej vý -
hod nější nabídku podal dodavatel REAL -
STAV MB spol. s r.o. Mladá Boleslav za na -
bíd kovou cenu 307 200,00 Kč bez DPH.
V rámci veřejné zakázky „Výkon činnosti
ko ordinátora BOZP při realizaci veřejné
zakáz ky Splašková kanalizace Štěpánov“
rada města rozhodla, že ekonomicky nej-
výhodnější nabídku podal dodavatel KOO
Safety s.r.o., Praha 5 za nabídkovou cenu
69 000,00 Kč bez DPH. Dalším bodem jed-
nání bylo zadávací řízení veřejné zakázky
„Stavební úpravy holičství + přístavba, Ma -
sarykovo náměstí čp. 1340, Přelouč“ – vý-
běr dodavatele a SoD, v rámci kterého ra-
da rozhodla, že v zadávacím řízení podal
ekonomicky nejvýhodnější nabídku doda-
vatel ELITSTAV s.r.o., Újezd u Sezemic. Ra-
da města schválila také dodatek č. 12 ke
smlouvě o závazku veřejné služby „Dlouho -
dobé zajištění dopravní obslužnosti územ -
ního obvodu města Přelouč veřejnými služ -
bami v přepravě cestujících“ s dopravcem
ARRIVA autobusy a.s., Na Ostrově 177, 537 01
Chrudim, kterým se s platností od 1. 4. 2025

stanoví cena veřejné služby (dopravního vý-
konu) ve výši 52,86 Kč/km. Dále souhlasila
s uzavřením dodatku č. 12 ke smlouvě o zá -
vazku veřejné služby „Dlouhodobé zajiště-
ní dopravní obslužnosti územního obvodu
měs ta Přelouč veřejnými službami v pře-
pravě cestujících“ s dopravcem ARRIVA
au tobusy a.s., Na Ostrově 177, 537 01 Chru-
dim. Rada mesta Přelouče doporučila za-
stupitelstvu města schválit veřejnoprávní
smlou vu č. D35/2025 uzavřenou mezi měs -
tem Pře louč a spolkem Orel jednota Přelouč
na poskytnutí dotace ve výši 900 000,00 Kč
na kompletní rekonstrukci sociálního zá-
zemí tělocvičného sálu, navazujícího pódia
a přilehlých skladovacích prostor (bourací
práce stávajícího, výstavba nového zázemí,
přeložka ČEZ) a zároveň také zastupitel-
stvu doporučila schválit dotace z rozpočtu
měs ta do 100 tis. Kč na rok 2025 pro něko-
lik spol ků a organizací dle návrhu (k dispo-
zici na internetu). Mezi posledními body
na této radě bylo s účinností od 1. 4. 2025
schválení Sazebníku úhrad za poskytování
informací podle zákona č. 106/1999 Sb.,

o svo bodném přístupu k informacím a po -
dle zákona č. 123/1998 Sb., o právu na in-
formace o životním prostředí, dále souhlas
s pořízením majetku nad 40 tis. Kč z fondu
investic Technických služeb města Přelou-
če a souhlas s užitím znaku města při akci
registrace zájemců do registru dárců kostní
dřeně pro p. P.K., bytem Přelouč. 

Dne 1. dubna 2025 se konala 63. schů-
ze Rady města Přelouče a například se
projednala žádost o prodloužení jedné ná -
jemní smlouvy. Dále se rozhodlo o vylou če -
ní dodavatele PORR a.s., Dubečská 3238/36,
100 00 Praha 10, IČO: 43005560 ze zadá -
va cího řízení na realizaci veřejné zakázky
„Splaš ková kanalizace Štěpánov“, v sou-
ladu s § 48, odst. 2, písm. a), zákona č. 134/
/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek,
ve znění pozdějších předpisů a zároveň se
rozhodlo ,že v zadávacím řízení na realiza-
ci výše uvedené veřejné zakázky ekonomic-
ky nejvýhodnější nabídku podal dodavatel
Společnost Štěpánov (správce společnosti:
KAVE Bau s.r.o., společník: VPK Suchý s.r.o.)
za nabídkovou cenu 34 549 541,48 Kč bez
DPH. Rada města dále také souhlasila s na-
bídnutou částkou dotace Řídícím orgánem
IROP a s realizací projektu „Elektromobil
pro pečovatelskou službu“ – č. CZ.06.04.02/
/00/22_014/0002229. 

Veškerá usnesení z rady města naleznete
na webových stránkách města. 

Text: MG

Rada města
V tomto vydání Roštu vás informujeme o konání dalších 2 schůzí Rady města Přelou-

če. Například se na nich projednala veřejná zakázka „Stavební úpravy holičství + pří -
stavba, Masarykovo náměstí čp. 1340, Přelouč“, žádosti o dotace z rozpočtu města
do 100 tis. Kč na rok 2025 nebo také nabídka dotace Řídícím orgánem IROP pro elek-
tromobil pro pečovatelskou službu.



Vážení spoluobčané,
přinášíme vám několik informací a čísel z oblasti odpadového hospo -
dářství v našem městě. Ze zákona mají obce povinnost od letošního
roku až do roku 2029 zajistit, aby vytříděné složky komunálního od-
padu tvořily alespoň 60 % z celkového množství komunálních odpa -
dů předaných občany do obecního systému. Město Přelouč bohužel
zatím tento cíl splňuje pouze na cca 50 %.

V roce 2024 město Přelouč uložilo na skládku 1.426 t odpa -
du, v roce 2023 to bylo 2.187 t. V přepočtu tedy došlo ke snížení
množ ství komunálního odpadu na jednoho občana o necelých
92 kg oproti předchozímu roku. Toto snížení množství odpadu
uloženého na skládku souvisí se snížením frekvence svozu směs -
ného komunálního odpadu od rodinných domů v intervalu 1x
14 dní v daných obdobích roku a bytových domů v intervalu 1x
7 dní, a zavedení testování drcení a výroby paliva pro cementár -
ny ze směsného komunálního odpadu. Současně se snížením
množství odpadu uloženého na skládku vzrostlo množství vytří -
děného odpadu. Město Přelouč posílilo v roce 2024 tzv. DOOR
TO DOOR SYSTÉM, a to nejen u rodinných domů, ale i u bytových
domů na území města. Tento systém umožňuje třídit odpad,
hlavně plast, papír a BIO odpad, přímo na místě jeho vzniku
v do mácnostech.

Množství komunálního odpadu, který může obec uložit na
skládku za zákonem danou sníženou částku 500 Kč/t odpadu,
bylo pro rok 2024 stanoveno 170 kg na občana, celkem tedy
1.695 t. Za komunální odpad uložený na skládku nad tento limit
by bylo zaplaceno 1.250 Kč/t. V letošním roce kritéria zákon
opět zpřísňuje a množství odpadu je stanoveno již jen na 160 kg
na občana, tedy 1.622 t. Za komunální odpad uložený na sklád-
ku nad tento limit bude zaplaceno 1.500 Kč/t.

I přes snížení množství odpadu uloženého na skládku se vloni
celkové náklady města na odpadové hospodářství zvýšily o 2,4 mi -
lionu Kč. Vliv na to měly zejména rostoucí ceny za svoz, manipu -
laci a odstranění odpadu a dále např. navýšení DPH.

Celkově město Přelouč v loňském roce na odpadové hospodářství
vynaložilo 17,8 milionu Kč. Z poplatku za odpad, který v roce 2024 před -
stavoval 840 korun za občana, získalo město 7,5 milionu Kč a za prodej
druhotných surovin cca 3,2 milionu Kč. Z rozpočtu tedy město dopla -
tilo 7,1 milionu Kč, což je v přepočtu na jednoho občana města 714 Kč. 

Výše poplatku za odpadové hospodářství je ve městě Pře -
louč stanovena na 840 Kč na občana. Ze zákona je horní hrani -
ce po platku za odpadové hospodářství stanovena na 1.200 Kč
na ob čana, což ani samo o sobě nepokrývá náklady na odpa-
dové hospodářství města. Město tak dlouhodobě celkové nákla -
dy na odpadové hospodářství dotuje z rozpočtu.
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Projekty města
Splašková kanalizace ve Štěpánově 
a rekonstrukce ulice Foersterova

Přičemž stávající konstrukce vozovky se v úseku mezi ulicemi
Žižkova a Smetanova a v křižovatkách odstraní. Nová komuni -
kace bude široká 6,00m, povrch bude asfaltový. Chodníky bu-
dou odděleny od vozovky zelení. Zeleň se ukončí záhonovou
obru bou převýšenou 0,06m nad povrchem chodníku. Odvod-
nění bude provedeno příčným a podélným sklonem vozovky
a chodníků. Chodníky budou vyspádovány od zástavby smě-
rem k záhonové obrubě u zeleně. Voda bude svedena do uličních
vpustí. Součástí rekonstrukce této ulice bude také realizace no-
vého veřejného osvětlení, které bude řešeno z části stávajícími
svítidly, přemístěnými ze stávajících stožárů, zbývající svítidla bu -

dou dodána nová, stejného typu jako ta stávající. Součástí je
i zařízení veřejného rozhlasu. V ulici Foersterova budou insta-
lovány také chráničky HDPE 40/33 mm pro optické kabely me-
tropolitní sítě. 

Od 14. dubna 2025 bude Holičství 
dočasně na Masarykově náměstí čp. 25
pod podloubím vedle Restaurace U Jiřího

Stavební úpravy objektu holičství a zároveň veřejného WC se
budou provádět po dobu 3 měsíců. Zhotovitelem této veřejné za -
kázky je společnost ELISTAV s.r.o. Újezd u Sezemic a předpoklá -
daná cena této zakázky města je necelých 7 mil. Kč bez DPH.

V rámci rekonstrukce se zároveň vybudují nové veřejné toa -
lety. Po dobu stavebních prací bude možné využít veřejné WC
v parku pod Občanskou záložnou v budově tribuny Fotbalové -
ho klubu Přelouč vedle workoutového hřiště.

Text: MG

Jeho nesprávná likvidace odhozením
do koše vede k tomu, že elektroodpad
skon čí na skládkách. Tam následně může
dojít k úniku škodlivých látek do ovzduší,
půdy a vody. Tyto látky tak ohrožují lidské
zdraví a životní prostředí. 

Zároveň přijdeme o možnost elektro-
odpad recyklovat a znovu využít cenné
druhotné suroviny, jako jsou kovy včetně
vzácných, plasty a sklo. Více než 90 % elek -
troodpadu se dá znovu využít.

Proč do koše nepatří ani žárovky?
Mezi elektroodpad patří i světelné zdro -

je, tedy různé druhy žárovek. Ty klasické
jsou v domácnostech v posledních letech
nahrazovány úspornějšími variantami, ja-
ko jsou LED žárovky nebo kompaktní úspor -
né zářivky. Všechny světelné zdroje je ta-
ké možné recyklovat a využít kolem 90 %
materiálu jako druhotné suroviny.

Zvláštní pozornost je pak nutné věno-
vat zářivkám, které obsahují malé množ-
ství toxické rtuti. Uložení většího množství
zářivek na skládky by mohlo vést k jejich
rozbití a úniku rtuti do okolního prostředí.

Vyšší koncentrace rtuti mohou znečistit pů -
du i vodu, v níž se rtuť transformuje do or-
ganické formy, která je obzvláště nebez-
pečná pro nervovou soustavu lidí i zvířat.

EKOLAMP se postará 
o vysloužilé elektro včetně žárovek

Od roku 2005 je EKOLAMP jedničkou ve
sběru a recyklaci světelného elektrood pa -
du. Od roku 2019 se však také stará o vy-
sloužilé malé i velké domácí spotřebiče
a postupně přidává i další kategorie elek-
troodpadu.

Vysloužilé žárovky či nefunkční elektro -
zařízení je třeba odnést do sběrného dvo-
ra, nejbližší prodejny elektra či do označe -
ných sběrných nádob, které se nacházejí
na řadě míst po celé České republice. 

Sběrný dvůr, který se v Přelouči nachá -
zí v ul. Pardubická 1630, je otevřen: 

Pondělí 15:00 – 19:00
Úterý 15:00 – 19:00
Středa 8:00 – 12:00
Čtvrtek 15:00 – 19:00
Pátek 15:00 – 19:00
Sobota 8:00 – 12:00

Více informací o rozmístění sběrných
nádob a správné likvidaci starého elektra
se dozvíte na www.ekolamp.cz.

Kolektivní systém
EKOLAMP s.r.o.
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Jednou zakázkou města, rozbíhající se pomalu v tomto
období, je odkanalizování obce Štěpánov navrženou splaš -
kovou kanalizací v celkové délce 2763 m, z toho 1860 m
výtlač ných potrubí a 903 m gravitační kanalizace, včetně
3 přečer pávacích stanic s převedením odpadních vod do
ČOV Přelouč. Druhou zakázkou je rekonstrukce místní ko-
munikace v ulici Foersterova.

Rekonstrukce prostor holičství a veřejného WC na Masa -
rykově náměstí se řešila již delší dobu. V dubnu se zaháji ly
stavební práce v rámci této veřejné zakázky města a s plat -
ností od 14. dubna 20225 se provoz holičství dočasně pře-
sunul na Masarykovo náměstí na čp. 25 pod podloubí – ve-
dle Restaurace U Jiřího. 

Vysloužilá elektrozařízení nepatří do koše
V dnešní moderní době se elektrozařízení stala nedílnou součástí našeho života.

Používáme je v práci, v domácnosti i ve volném čase. Současně s tím se ale zvyšuje
i množství elektroodpadu. Jak s ním správně naložit?

Závěrem bychom rádi upozornili na ně -
kte ré zákonné povinnosti každého z nás:

§ při své činnosti předcházet vzniku od -
pa du, omezovat jeho množství a nebez -
pečné vlastnosti

§ třídit odpad, a to minimálně papír, plast,
sklo, kovy, biologický odpad, jedlé ole-
je a tuky, textil a nebezpečný odpad

§ zabezpečit odpad před odcizením, úni -
kem nebo jeho znehodnocením

§ odpad, který sám nezpracuje, předat na
místo určené obcí, v našem městě tedy
do příslušných nádob, na sběrných mís -
tech nebo do sběrného dvora města

Děkujeme všem občanům, kterým není
ta to problematika lhostejná a pečlivě svůj
odpad třídí a ukládají na určená místa.
JSME V TOM SPOLEČNĚ.

M. Heřmánková, 
odbor živ. prostředí

Aktuality z oblasti odpadového hospodářství

Přehled výdajů a příjmů v rámci odpadového hospodářství v letech 2018–2024

ROK VÝDAJE (Kč) PŘÍJMY (Kč) PŘÍJMY ROZDÍL (Kč)   ZAOKROUHLENO
poplatek za svoz KO     třídění+KS CELKEM (Kč) hradí město           (v tis. Kč)

2018 9 057 037 Kč 4 778 796 Kč 1 657 381 Kč 6 436 177 Kč 2 620 860 Kč 2621
2019 9 740 203 Kč 4 739 794 Kč 1 502 550 Kč 6 242 344 Kč 3 497 859 Kč 3498
2020 11 748 648 Kč 5 530 534 Kč 1 666 660 Kč 7 197 194 Kč 4 551 454 Kč 4551
2021 12 780 756 Kč 5 488 315 Kč 2 044 403 Kč 7 532 718 Kč 5 248 038 Kč 5248
2022 13 427 700 Kč 5 620 612 Kč 2 279 611 Kč 7 900 223 Kč 5 527 477 Kč 5528
2023 15 395 043 Kč 6 053 175 Kč 2 651 114 Kč 8 704 289 Kč 6 690 754 Kč 6691
2024 17 814 137 Kč 7 529 738 Kč 3 164 421 Kč 10 694 159 Kč 7 119 978 Kč 7120



Již od roku 2015 pořádá muzeum pod hlavičkou Kulturního
a in formačního centra dočasné výstavy, ale stálá expozice chy-
běla. V roce 2024 byla opravena vhodná místnost v domě čp. 26
na Masarykově náměstí (v patře nad infocentrem) a od podzimu
probíhaly postupné přípravy. Nakonec se podařilo vystavit více
jak 140 exponátů, což představuje asi 1 procento sbírek. Mimo tu -

to místnost je ještě za přednáš -
kovým sálem velký model Přelou -
če ve středověku, který byl ve sta-
ré expozici oblíbený. Expozice je
koncipovaná jako průřez historií
Přelouče a blízkého okolí od pra -
věku po konec 20. století. Dočas -
né výstavy se budou i nadále ko -
nat ve vedlejším sále.

Vzhledem k omezeným prosto -
rovým možnostem a malému po -
čtu vhodných vitrín připadá na
každé období nyní pouze jedna
vitrína. U každé z nich je umístěn
panel s časovou osou a ilustra-
cemi. Kromě toho je v místnosti
několik velkých exponátů (též vy -
cpaný krokodýl ze staré expozi-
ce o cestovatelích z Přeloučska,
kteří jsou zde také připomenuti).
Na stěnách je rozvěšeno téměř
30 obrazů či fotografií Přelouče
od 18. do 20. století. Expozice je
(ne)stálá, neb bychom rádi v bu-
doucnu vystavili ještě výběr ze
sbírky perleťářství, přičemž dal -

ší úpravy nejsou vyloučeny.
Expozici připravil autor těchto řádků za vydatné pomoci pra -

covníků KICMP, Technických služeb města Přelouče a Východo -
českého muzea v Pardubicích (jmenovitě děkujeme restaurátor -
kám pod vedením paní Jany Malé a archeologu Dr. Janu Jílkovi).
Místnost byla opravena díky městu Přelouč. Expozice je ote-
vřena v pracovní době KICMP. Vstup činí 50 Kč za dospělého,
děti do dovršení deseti let mají vstup zdarma. Vstupenka platí
také na dočasnou výstavu a stálou panelovou výstavu o Fran-
tišku Filipovském. Školní výpravy mají vstup zdarma a jsou zvá-
ny. O vybraných slavnostech bude vstup zdarma pro všechny
návštěvníky.

Matěj Pešta

75/2025

Zprávy z radnice – Zveme vás 

Vzácným hostem setkání ve Smiřicích
byla velvyslankyně Španělského království
J. E. Marie Pérez Sánchez-Lauthé. 

Do projektu se zapojilo celkem 30 měst
a obcí Královéhradeckého a Pardubického
kraje, a také Kutná Hora ze Středočeského
kraje, kudy trasa vede dál do jižních Čech.

Kromě 35 milníků byla u kostela sv. Jakuba
právě u nás v Přelouči instalována pískov-
cová svatojakubská mušle a také lavička
v lesíku u nedaleké obce Semín. 

Cílem všech svatojakubských tras je špa -
nělské Santiago de Compostela, kde se na -
chází v katedrále hrob sv. Jakuba.

Informace doplnil za Spolek českých sva -
tojakubských poutníků Ultreia, z.s., který má
v gesci značení všech tras v ČR, jeho mís -
topředseda Petr Hirsch. Na stránkách spol -
ku najde každý zájemce hodně cenných
informací a rad, než se vydá na Svatoja-
kubskou pouť kdekoliv v Evropě.

Martin Šmíd, J. E. Marie Pérez Sánchez-Lauthé
a Zdenka Kumstýřová

Fotografie poskytla Z. Kumstýřová
Text: čerpáno z TZ Centrum 

svatojakubských poutníků Přelouč

„Přiznám se, že příběhů podobných jako
je ten Madlenky, máme u nás mnoho, ale
za celou dobu svého působení v onkologii,
což je už 35 let, jsem ještě nezažila tak ob-
rovský zájem široké veřejnosti o dárcovství
a pomoc, jako teď nyní probíhá pro malou
Madlenku“, prozradila Věra Širelová.

Také u nás v Přelouči přišlo na odběrné
místo zájemců skutečně mnoho. Každý z nich
dostal úvodní informace a pokud byl zdravý
a splňoval věkovou hranici od 18 do 36 let,
mohl vstoupit do registru dárců kostní dře -
ně. Vyplnil krátký dotazník, udělal se mu stěr
z dutiny ústní, s kterým se vyšetří malý ge-
netický profil každého dárce a s tím se pak
zařadil do národního registru.

Český národní registr kostní dřeně existu -
je u nás již velmi dlouho a průběžně v něm
čeká na vhodného dárce okolo 50 pacien tů.
V Přelouči se zaregistrovalo celkem 54 dár -
ců, a právě oni mohou třeba pomoci Mad-
lence, jejíž příběh nyní sleduje celá naše
republika, ale také mnoha dalším pacien-
tům. Hlavní je, aby se pro všechny pacienty
vhodný dárce vždy našel co nejdříve. 

Děkujeme všem, kterým není život nejenom
malé Madlenky, ale dalších pacientů lhostej-

ný. Zůstaňte takoví i nadále a děkujeme Pavlu
Kadlecovi z Terra zoo, že pro Přelouč tuto akci
zorganizoval. 

Fotografie a text: Marcela Gryčová

6 květen 2025

Zprávy z radnice

Iniciátorem této úctyhodné akce je Pavel Kadlec, vedoucí prodejny Terra zoo v Pře -
louči. Ten se spojil s Českým národním registrem kostní dřeně a nabídl možnost ná-
boru dárců u něj v prodejně. Díky němu do našeho města přijela hlavní koordinátorka
Českého národního registru kostní dřeně Věra Širelová a společně s kolegyní Věrou
Bartoňovou zde celé odpoledne registrovali dárce kostní dřeně jak pro Madlenku,
tak možná také pro jiné pacienty, kteří na vhodnou kostní dřeň také čekají.

Ve čtvrtek 3. dubna 2025 se v zámecké barokní kapli Zjevení Páně ve Smiřicích
uskutečnilo setkání partnerů Svatojakubské stezky od Broumova po Kutnou Horu,
kteří se během let 2023 a 2024 zapojili do projektu vybudování 35 svatojakubských
milníků. Za Přelouč se setkání zúčastnil starosta města Martin Šmíd a Zdenka Kum-
stýřová, manažerka celého tohoto projektu za Centrum svatojakubských poutníků
Přelouč a Orla jednotu Přelouč.

V úterý 8. dubna 2025 se v Přelouči 
registrovali dárci kostní dřeně

Starosta Přelouče Martin Šmíd se zúčastnil 
setkání partnerů Svatojakubské stezky 
od Broumova po Kutnou Horu

(Ne)stálá expozice ze sbírek 
Městského muzea v Přelouči je otevřena

V sobotu 22. března byla v rámci akce Jarohrátky poprvé
otevřena malá stálá expozice ze sbírek přeloučského muzea.
Naposledy mělo toto muzeum expozice přitom otevřeny v ro -
ce 1989 a to v tzv. Divišově vile v Nádražní ulici. 
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Společenská rubrika

8 květen 2025

Rozhovor 

Pozvánka na sraz ročníku 1945 80 let: 2025–1945
Sraz ročníku 1945 se koná v sobotu 31. května od 14 hod. v sále restaurace Na Staré poště ve Zborovské ulici.

Všichni tohoto roku osmdesátníci jsou zváni a vítáni.                                                                 Jan Závodský

PŘELOUČÁCI 
Jubilanti březen
Josef Sobotka                                93 let
Marie Cenknerová                         91 let
Libuše Machačová                         89 let
Květoslava Čížková                        89 let
Vladislav Voleský                           88 let
Hana Vyčítalová                             86 let
Olga Štosková                                85 let
Zdeněk Krčil                                    75 let
Hana Pecková                                75 let
Stanislav Havlíček                          75 let

Jubilanti duben
Emilie Pražanová                           96 let
Marie Maršálková                          90 let
Luděk Voňka                                  88 let
Karel Kučera                                   87 let
Josef Michálek                               87 let
Marie Školníková                            85 let
Miroslav Nedbal                             85 let
Bohuslava Čadová                         80 let
Hana Miřejovská                            80 let
Zdeňka Vrzalová                            80 let
Josef Macner                                  75 let
Jiří Jankovec                                   75 let
Zdenka Bulánková                         75 let

Vzpomínka
Dne 23. dubna 2025 

by oslavil 95. narozeniny 
náš tatínek, dědeček a pradědeček 

pan Josef SÝKORA
z Přelouče. 

S láskou vzpomíná dcera Eva s rodinou. 

Vzpomínka
Dne 4. května 2025 uplynou 4 roky 

co nás opustil můj manžel, tatínek, dědeček 
pan Jaroslav FARSKÝ. 

S láskou a bolestí vzpomíná 
manželka Jarmila 

a dcery Lenka a Jaroslava s rodinami. 

Nedávno jsme u nás v Domově oslavili
hned dvě kulatá výročí. A dort od cukrárny
Duo samozřejmě nemohl chybět. Naši se-
nioři si své narozeniny užívají nejen v kruhu
rodinném, ale i se svými spolubydlícími a os -
tatními obyvateli oddělení, kteří se velmi rá -
di připojí. Je to vždy krásná příležitost po-
tkat se a strávit pospolu hezké chvíle. Velmi
proto děkujeme cukrárně Duo, že se na nich
touto krásnou cestou podílí.

D. Stráníková

Co by to bylo za narozeninovou osla -
vu bez lahodného dortu! Velmi si proto
vážíme partnerství s přeloučskou cuk-
rárnou Duo, která již mnoho let věnuje
své skvělé dorty našim seniorům k vý-
znamným životním jubileím.

Domov u fontány Přelouč
Sladká radost k životním jubileím

Jak jste na myšlenku uspořádat Jarohrátky přišla? 
Již delší dobu jsme přemýšleli o uspořádání nějaké kulturní

akce, na které by se mohl aktivně a dobrovolně podílet každý,
kdo bude mít chuť. Víte, co se říká, když uvidíte někoho kopnout
do květiny, můžete si být jisti, že sám žádnou kytku nikdy neza-
sadil. A tak jsme si řekli, že když dáme všem, hlavně dětem, nějaký
prostor, možná získáme více pomyslných „zahradníků“ a naše
město jen „pokvete“.☺

Někdy v létě se k nám dostal dotaz jedné paní, která někde na -
vštívila vítání jara, zda bychom nemohli tuto hezkou tradici mít
i v Přelouči. Trošku jsem se rozhlédla po internetu a zjistila, že
jarní slavnosti, či vítání jara, často spojené s nějakými tradicemi,
výzdobou anebo jen kulturním programem, se dnes opravdu těší
velké oblibě a od obce k obci mají mnoho podob. My už před-
stavu měli a tento typ akce měl velký potenciál tu naši předsta-
vu o zapojení veřejnosti naplnit. A tak se začaly klubat na svět
první přeloučské Jarohrátky.

Kdo všechno Vám s akcí pomáhal a jak?
Ne všichni členové komise disponují volným časem, a tak jsem

se tedy té první fáze příprav ráda a s chutí chopila a pustila se
do všeho, co bylo v mých silách. Začátkem prosince jsem emailem
oslovila snad všechny společenské komunity v našem městě
s informací o chystané akci, s jejím programem a s nápadem,
jak by se mohli oni sami zapojit, pokud budou chtít. Někteří mně
odrazovali, že místní nemají o nic zájem a první reakce opravdu
nepřišly hned, a tak jsem pro jistotu začala také vyrábět pár sla-
měných dekorací a kraslic, kdyby náhodou ta chuť, podílet se
na výzdobě města, kterou jsem slibovala ☺, nepřišla. Zvládla jsem
vybrat atrakce a zábavu pro děti, ukecat řemeslné jarmarečníky,
domluvit se s muzejníky, s místními muzikanty a snad i tu pro-
pagaci, ale ne vše bylo samozřejmě v mých možnostech. Pan
Reichman z KICMP mi pomohl s nutnými organizačními náleži -
tostmi, sehnal slámu, domluvil moderátora, hudbu na náměstí
i do průvodu a podpořil mě i s nápadem ohnivé show, kterou za-
jistil. Technické služby ochotně pomohly se vším, s čím jsem se
na ně obrátila. Zajistily májíček, instalovaly výzdoby a zdobily
lípu. DDM přislíbil Moranu, žáci ze ZUŠ vyrobili slaměné kolo, je-
jich dechový orchestr nabídl účast i s mažoretkami a skauti po-
tvrdili výzdobu podloubí. Přidali se základní školy, školka, soko-
lové, muzea, a dokonce i Domov u fontány poslal obří kraslici

i kraslici do soutěže, Město Přelouč připravilo ceny do soutěží
například apod. Ve finálních přípravách a při akci samotné mi
byli velkou oporou kolegové z komise, Dana Bystrianská a Matěj
Pešta. Fotila Simča Pižlová a další dobrovolníci zajišťovali pořa-
datelskou službu. Podílelo se tedy velké množství lidí, jak na vý-
zdobě, tak na programu i organizaci akce a bez nich by to bývalo
nedopadlo tak, jak to dopadlo.

Z čeho máte opravdu velkou radost, co se hodně povedlo?
Radost mám z toho, že nám vyšlo počasí, což mělo zcela jistě

velkou zásluhu na průběhu celé akce. Všechna ta práce na pro-
gramu i s lidmi byla vlastně radostná a další radost přišla po
akci, když všichni byli spokojení. Návštěvníci, účinkující i jarma-
rečníci. Skeptické předpovědi se nenaplnily, snad ani ty negativní
komentáře se nikde neobjevily, a to je také skvělé. Co mi udělalo
tu největší radost, to asi tedy nelze říct. Bylo jich prostě spousta,
a dokonce i od lidí, které vlastně ani osobně neznám. Tak napří-
klad paní Šohajová přinesla úplně plnou tašku krásných, vlastno -
ručně vyrobených kraslic na vajíčkovník a takových milých pře-
kvapení bylo mnoho. 

Velkým překvapením pro mě byla jarní výzdoba a to jsem, na
rozdíl od ostat ních, věděla, kde se co chystá. Všichni společně
opravdu ve městě vykouzlili tak krásnou jarní a sváteční atmo-
sféru, že pozitivní ohlasy na sebe nenechaly dlouho čekat. Za
ně jsem opravdu šťastná, protože vím, že si chválu všichni moc
zasloužili. Sama jsem tvořilka a viděla jsem za tím vším tu práci
a nadšení a že se to setkalo s tak pozitivním ohlasem, to je pro
mě skutečně odměna. Mluvili jsme se spoustou lidí, sledovali re-
akce a četli komentáře a museli jsme dojít k jedné změně. Nelze
a nemůžeme vyhlásit vítěze soutěže o nejkrásnější výzdobu měs-
ta, protože dle nás i všech oslovených, jsou vítězi všichni, jelikož
i ta krásně nastrojená Přelouč, byla společným dílem všech. Věří -
me, že všechny ty pozitivní a milé reakce předčily i očekávání
všech výtvarníků a že je zahřály u srdce víc, než by si bývali my-
sleli... Za nás doufáme, že jsou pro ně větší a krásnější odměnou
než taštička, kterou jsme měli nachystanou pro vítěze.

Můžeme se těšit na Jarohrátky v roce 2026?
Tuto odpověď bych začala slovy, která jsem si po akci pře-

četla na stránce TJ Sokol Přelouč a za která moc děkuji. „Jaro-
hrátky oslavily příchod jara, ale také podpořily komunitního du-
cha a kreativitu místních dětí, čímž se staly nezapomenutelným
zážitkem pro všechny zúčastněné“. V té jedné větě je vlastně
shrnuto vše, co jsme si od této akce slibovali i to, že se nám to
snad povedlo.

Příští rok se tedy určitě na Jarohrátky těšit můžete, a to opět
první sobotu po prvním jarním dni. Všichni již asi víte, o čem ta
akce je. Jak vtipně napsala jedna paní redaktorka v titulku, je
to taková akce „Přelouč sobě“.☺ A vlastně měla pravdu. Ukázalo
se, že zde žije spousta a spousta lidí se srdcem na dlani, kteří
opravdu rádi udělají něco, co druhé potěší. Téměř celý program
i výzdoba města byly postaveny na těchto lidech a věříme, že
se to stane tradicí. Již dnes se mi mohou ozývat zástupci všech,
kteří by se chtěli podílet na programu (pokud tak již neučinili,
neb i tací již jsou ☺) a každý, kdo by se chtěl příští rok, sám, s ro-
dinou, či s nějakou komunitou, podílet na jarní výzdobě některé
veřejné části města. Slibujeme, že se polepšíme a že se již nene-
cháme špatnou předpovědí počasí dohnat ke zbytečně brzkému
uklizení části jarní výzdoby, která, jak se ukazuje, mohla možná
zdobit město až do Velikonoc. Ani nevíte, jak strašně moc nás to
pak mrzelo. Výzdoba ale rozhodně nebyla vyhozena. Vše je uscho -
váno v Technických službách města Přelouče a po malém oprá-
šení bude v příštím roce vše připraveno doplnit výzdobu novou,
na kterou se již moc těšíme. 

Ivana Černíková a Marcela Gryčová

Vynesli jsme Moranu a přivítali jaro
V sobotu 22. března 2025 se v našem městě konaly první

Jarohrátky. Hlavní organizátorkou a iniciátorkou akce byla
Ivana Černíková, předsedkyně Školské a kulturní komise. 
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Kultura

Nové knihy květen 2025

Naučná literatura

PSYCHOLOGIE
HANSEN, Anders, 1974–
ADHD jako výhoda: porucha, kte -
rá pomáhá k úspěchu. První vy -
dá ní. Praha: Grada, 2025. 207 str.
ISBN 978-80-271-5569-9 (brož.).

CESTOPISY
HOLEČEK, Marek, 1974–
Dotknout se štěstí. 1. vydání. V Br-
ně: Nastole, 2024. 186 stran: ilu-
strace (převážně barevné), por-
tréty. ISBN 978-80-7448-233-5
(vázáno).

BIOLOGIE
KARÁSKOVÁ, Ivana, 1952–
Tajemná řeč genů: rozhovor s ge -
netikem Eduardem Kejnovským.
Praha: Stanislav Juhaňák – Triton,
2024. 252 stran: ilustrace, 1 mapa,
portréty. ISBN 978-80-7684-302-8
(vázáno).

ŽIVOTOPISY, VZPOMÍNKY
STREISAND, Barbra, 1942–
Jmenuju se Barbra. Vydání první.
V Praze: XYZ, 2024. 966 stran, 40
nečíslovaných stran obrazových
pří loh: ilustrace (převážně barev -
né), portréty, faksimile. ISBN 978-
-80-7683-666-2 (vázáno).

J.K.

10 květen 2025

Kultura

RUŠNÉ JARO V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ

V březnu a v dubnu probíhal také poměrně náročný semestr naší
Univerzity třetího věku na téma Arménie a společně se studenty jsme
naplánovali květnový výlet do západních Čech po stopách Santiniho.
Těšíme se, co všechno v okolí města Plasy uvidíme.

Zahájili jsme lekce trénování paměti s velmi šikovnou lektorkou Zo-
rou Voženílkovou. Na tyto kurzy není třeba se nikde přihlašovat, stačí
prostě přijít ve správnou dobu na správné místo a udělat něco pro
svou paměť, která nás umí pěkně potrápit. V trénování paměti bude-
me pokračovat i během podzimu, tentokrát ale v odpoledních hodi-
nách, aby se mohly přidat i mladší ročníky zájemců.

Jarní program pro nejmenší v projektu S knížkou do života byl plná
vajíček, mláďat, barev a dalších velikonočních radostí a pro starší děti
jsme kromě literárních lekcí v knihovně připravili i setkání s úžasnou spi -
sovatelkou knih pro děti Michaelou Fišarovou. Na své programy sebou
za dětmi přiváží nejen své knihy, ale i herce Miroslava Reila, který do-
káže ukázky z jejích knih číst opravdu krásně.

NOC S ANDERSENEM 2025
Jeden ze základních zážitkových programů v jarních akcích chybět

nemohl. Vždyť tato původně česká akce je dnes už celosvětovou zále -
žitostí. Oslava narozenin H.Ch. Andersena se tentokrát konala od pát-
ku 28. 3. do soboty 29. 3. Každý rok zveme ty nejaktivnější desetileté
čtenáře, aby společně soutěžili, četli, zkoušeli svoji odvahu na noční stra -
šidelné stezce, vyráběli krásné výrobky, kreslili obrázky a radovali se
společně z krásných knih. A taky aby si vyzkoušeli, jaké to je, přespat
v knihovně. Tedy někteří z nich si spíš vyzkouší, jaké to je v noci v kni-
hovně být a vůbec neusnout. Protože se vždycky najde pár drsňáků, kte -
ří to opravdu dokážou. Snad si to letos užili ti spící i ti bdící😊.

L. Hývlová

Novinky v Městské knihovně Přelouč

Jak jinak než pěkně svižně, u nás začíná jaro každý rok. Vždyť
březen je měsíc čtenářstí a knižních radovánek. V tomto měsíci
k nám vyrážejí na programy školky i školy častěji než jindy.

POEZIE, HUDBA A TOULKY ŽELEZNÝMI HORAMI
Literární podvečer v Přelouči

Úvodní část setkání patřila Vladimíru Rozehnalovi, jehož pouta vé
vyprávění o krásách a zajímavostech Železných hor posluchače nejen
informovalo, ale také inspirovalo k toulkám tímto krajem.

Zcela jinou atmosféru přinesla druhá část večera, věnovaná poe zii
Věry Kopecké. Její hluboké a niterné verše vynikly díky profesio nál ní -
mu přednesu samotné autorky. Přirozené předěly mezi jednot livými
básnickými bloky vytvořila mladá talentovaná hudebnice Nela Heny -
chová, která zahrála své autorské písně. Svým zpěvem a hrou na kyta -
ru citlivě podtrhla emotivní atmosféru večera.

Přítomní měli možnost seznámit se nejen s autorčinými staršími tex -
ty, ale i s její novinkou Balada o poutníkovi. Tato poezie, jemná a in-
timní, plná náznaků, čekání, loučení, nadějí, zklamání i vděku, oslovila

posluchače svou hloubkou a křehkostí. Jde o osobité dílo, kte ré doká -
že zasáhnout a dojmout.

Literární podvečer tak nabídl nejen inspiraci, ale i prostor pro vní-
mání krásy slova a hudby.

Iva Tajovská

Dne 27. března uspořádala Městská knihovna Přelouč ve vi no -
téce Kotýnek literární podvečer, který nabídl pestrou mozaiku té-
mat i emocí.

Věra Kopecká Vladimír Rozehnal



Vlakem jsme se dostali na Veselí, odtud jsme
polní cestou zamířili k lesu a podél Zlatého
potoka jsme se dostali ke kostelu v Lepějovi-
cích. Prohlédli jsme si hřbitov, nahlédli do kos -
tela a poté vyrazili lesem k „Březiňáku“. Jedna
skupina se odtud vydala do Valů, kde měli ob -
jednaný oběd a odtud vlakem do Přelouče.
Zbytek výpravy pokračoval přes Klenovku zpět
do Přelouče. 

Dne 18. března jsme tedy absolvovali prv-
ních 7–9 téměř jarních kilometrů. 17 našich čle -
nů se přesvědčilo o tom, že i naše blízké okolí
nám má co nabídnout. 

Duben jsme začali hned prvního zájezdem
do Turnova. Cesta sice trvala dvě hodiny, ale

my se nikdy nenudíme. Probereme, co bylo, na -
plánujeme další akce. Ve městě nás čekal ob -
jednaný průvodce. Nejprve jsme navštívili sy-
nagogu a pak jsme se vydali na hodinovou
procházku městem, které má 15 tisíc obyva-
tel. Dověděli jsme se o historii oblasti, o pa-
mátkách i o osobnostech města. Turnov má
5 středních škol, z toho dvě zaměřené umělec -
kým směrem. Po více než hodinové pauze na
oběd, část ze 24 účastníků zájezdu navštívila
ještě Galerii Granát, kde jsme se dozvěděli
celou řadu informací nejen o těžbě granátů,
ale hlavně o jejich zpracování a úpravě. Pro-
hlédli jsme si nejen starší šperky, ale i moder-
ní produkci, zhlédli jsme i výrobky ze skla do-

plněné českými granáty. Tímto výletem jsme
zasadili další dílek do naší cestovní mozaiky.

Dne 8. dubna si několik členek ozdobilo ve -
likonoční věnečky upletené z kroucené vrby.
Díky ochotě Sokola jsme se mohli sejít v před -
sálí tělocvičny. V dubnu doplníme naši mozai -
ku výletem do Českého Šternberka.

Kubátovi

Nejprve jsme se se seniory setkávali v or-
lovně, v prostorách Jakub Klubu, které nám
pronajala Charita Přelouč. Místo to bylo hez-
ké, nicméně nebylo bezbariérové. A tak jsme
se stále poohlíželi po prostorách jiných, které
by mohli snadno navštěvovat i senioři na vo-
zíku či s chodítky.

A to se nám v říjnu 2024 splnilo. Naše Ka-
fíčko se přestěhovalo na faru římskokatolic-
ké církve, kde se scházíme každou středu od
9 do 12 hodin. Děkujeme panu faráři Zdeňku
Skalickému za vstřícnost a možnost setkávat
se na tomto krásném místě. Naše Kafíčko ne -
ní pouze o kávě, ale také o zajímavých téma-
tech, která připravujeme samy nebo se jich
ujmou naši zajímaví hosté.

Jsme velmi rádi, že Kafíčko v Přelouči exis tu-
 je a věřte nám, naše seniorky snad ještě víc (po -
kud to vůbec jde). Jak jsme již zmiňovali na na ší

oslavě – Kafíčko má spoustu skvělých be nefi -
tů, které žádné jiné místo v Přelouči nenabídne:
� I když senior přijde na Kafíčko sám, nikdy tam

není sám, stává se součástí našeho příběhu,
je s vlídností přijat. Kafíčko, čaj, a drobné
občerstvení jsou jen třešničkou na dortu,
to hlavní je možnost potkat se tu s vrstev-
níky a strávit příjemné dopoledne.

� Pokud senior nezvládne na Kafíčko sám do -
jít s ohledem na svůj zdravotní stav, přive-
zeme ho k nám i zpět domů.

� Pokud má senior napjatý rozpočet, a přes-
to by občas rád zašel někam na dobrou ká -
vu, je tu Kafíčko. Pohoštění i veškerý doplň -
kový program je zdarma.

� Kafíčko je skvělou příležitostí poznat nové
přátele.

� Kafíčko dokáže obnovit i dávná přátelství.
Nejednou se u nás potkaly dámy, které se

znaly z dřívějších let a díky našemu Kafíč-
ku se jejich cesty opět protnuly.

Proto nemůžeme jinak, než opět poděko-
vat Vám všem, kteří nás podporujete – včetně
Nadace EP Group. Bez Vás by se nic z toho,
o čem píšeme, nemohlo stát.

D. Stráníková
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Sokol

Milá Jano,
během Tvého působení ve funk -
ci starostky jsi byla pro nás in-
spirací svým elánem, nadšením
i zkušenostmi. Zároveň jsi nám
ukázala, že sokolské myšlenky
nejsou jen slova, ale životní po-
stoj, který má opravdový smysl.
Na Tvoje vy právění o tom, jak

So kol provázel
a ovlivnil celý
Tvůj život, ni kdy
nezapo me neme.
Utvrzo va lo nás to
v tom, že i naše
práce má hlubší
význam a že na-
še snahy přinášejí
skutečné výsled -
ky. Během Tvé-
ho vedení jsme
společně zvládli

takřka vše, co jsme si naplánovali, a že toho nebylo málo.
Přitom čas s Tebou byl kromě práce protkán i častým smí-
chem, který nám pomáhal překonávat těžkosti. Vzala jsi
nás také na zajímavá místa, která bychom možná jinak ani
nepoznali. Tvoje osobní nasazení a nadšení přivedly do naší
jednoty nové tváře a podpořily sportovní i kulturní aktivity.

Za to vše Ti z celého srdce děkujeme! Do dalších let Ti
přejeme zdraví a spokojenost a těšíme se na další zážitky
s Tebou jako s na -
ší věrnou sokol-
kou. Poděkování
za to, že jsi byla
ochotná stát v na -
šem čele déle, než
jsi původně za-
mýšlela, vyjadřují

Petra, Jitka, 
Eliška, Láďa 
a Zdeněk – 

výbor TJ Sokol
Přelouč v letech
2020–2025.

Oddíl gymnastiky
Oddíl závodní gymnastiky se pravidelně účastní různých závodů. Le -

tos jsme sezónu zahájily ve Vysokém Mýtě, kam se sjíždí týmy z celého
kraje. Pro naše gymnastky je to vždy příležitost setkat se s náročnou
konkurencí a vyzkoušet si hned na začátku špičkové zavodní prostře-
dí. Gymnastky si pro tento závod musí připravit sestavu na kladině
a hrazdě.

Letos jsme celý tým oblékli do nových krásných dresů, se kterými
hrdě reprezentujeme TJ. Sokol Přelouč. V nich na závody poprvé vy-
razily také naše nové posily, pro které to byla první závodní zkušenost.
Jsme moc pyšné, že i přes veškerou trému, zvládly dokončit své sesta -
vy a prožít s námi hezký týmový den. Přestože konkurence byla veliká,
domů si náš tým přivezl 3 medaile a spoustu zážitků! 

V trénincích pokračujeme pilně dál, teď už se intenzivně připravu-
jeme na Župní přebor v sokolské všestrannosti. Děvčata čekají disciplí -
ny jako plavání, atletika, šplh a gymnastika. 

Aby toho nebylo málo, zúčastníme se také Zálesáckého závodu zdat -
nosti, kde budeme čelit běhu v nelehkém terénu, budeme si muset po -
radit s buzolou, orientovat se v mapách, rozluštit Morseovu abecedu,
nebo uvázat některý z uzlů. Na závěr nás čeká táborák s opékáním
buřtů a spoustou zábavných her.

Iveta Vohralíková

Jarohrátky
Letošního slavnostního vítání jara, nazvaného Jarohrátky, se aktiv -

ně zúčastnily především děti z oddílů T.J. Sokol pod vedením jejich od -

dílových vedoucích. Město se proměnilo v barevné místo plné jarních
dekorací, které zdobily parky a veřejná prostranství. My jsme se ujali
úkolu vyzdobit park u sokolovny, kde děti z oddílu všestranné gymnas -
tiky vytvořily nádherné mandaly a barevné ozdoby. Větrníky a mašle,
které byly zavěšeny na stromy, dodaly parku veselou atmosféru, za-
tímco stromy byly omotány pestrými stuhami. Děti z oddílu Všesport
nesly v průvodu, který směřoval z náměstí k Labi, symbol jara – Mo-
ranu. Na konci její cesty z města ji vhodily z lávky do řeky jako symbol
vítězství nad zimou. Celý průvod byl doprovázen veselou hudbou, za-
tímco děti odříkávaly říkanky, které oslavovaly příchod jara. Zpět na

náměstí pak pro změnu nesly barevně ozdobený májíček, který byl sym -
bolem naděje a nového začátku. Děti se s nadšením zapojily do soutě -
že o nejkrásnější obrázek, která probíhala na náměstí. Oddíl Všesport
získal druhé místo. Jarohrátky tak nejen oslavily příchod jara, ale také
podpořily komunitního ducha a kreativitu místních dětí, čímž se staly

nezapomenutelným zážitkem pro všechny zúčastněné.
Fotografie a videa naleznete zde: 

https://tjsokol-prelouc.webnode.cz/l/jarohratky-aneb-
-vitani-jara-v-prelouci/

Eva Novotná
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Sokol

Ještě před nástupem astronomického jara jsme si vyšli na procházku v okolí Přelouče
přírodou doposud stále zimně ospalou. Následoval výlet do Turnova,  v plánu máme návště -
vu Českého Šternberka. Došlo také na zdobení velikonočních věnečků upletených z krou-
cené vrby.

Klub aktivní senior – zprávy z Klasu

Věřili byste tomu, že naše Kafíčko existuje v Přelouči už rok? Je tomu skutečně tak. Přes-
ně 2. dubna 2024 poprvé otevřelo dveře seniorům, aby zde našli milou společnost, radost,
útěchu i povzbuzení.

KAFÍČKO oslavilo 1 rok od svého otevření

TJ SOKOL Přelouč
Poděkování 
Janě Bahníkové

TJ Sokol Přelouč oznamuje, že Jana
Bahníková odchází z pozice starost-
ky. Vedení jednoty by rádo touto ces -
tou veřejně ocenilo její neobyčejnou
obětavost a přátelskou spolupráci,
které byly důležité pro veškeré dění
v jednotě v uplynulých pěti letech.
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a Vancouveru, poté v USA v New Yorku a Chicagu. V březnu 1944
byl povýšen do hodnosti Sgt (Sergeant). Závěrečné zkoušky sklá-
dal v Nassau na Bahamách. Československé osádky zde byly při
závěrečném cvičení vyhodnoceny jako nejlepší z celého kurzu.
Samotný trénink byl velmi riskantní a mnozí piloti při něm tra-
gicky zahynuli.

Na konci listopadu 1944 se Karel Fialka vrátil do Velké Británie
a počátkem prosince byl převelen k 311. československé bombar-
dovací peruti do Tainu na severu Skotska. Čechoslováci měli bom-
bardovat německé ponorky v Severním moři, které útočily na kon-
voje plující na sever směrem k Murmansku. Posádka bombardéru,
která obyčejně sestávala z osmi členů, měla omezené manévro-

vací možnosti a pravděpodobnost, že ji nepřítel zasáhne byla mno-
hem větší než u stíhacích letounů. Když měl pilot poruchu a spadl
do moře, neměl téměř žádnou šanci na přežití. V moři letci nevy-
drželi déle než tři hodiny, i když měli vyhřívané obleky. Nacisté je
navíc stříleli z ponorek a měli také vybudované kulometné pozice
v severním Norsku.

Karel Fialka začínal jako druhý pilot u Liberatorů, později se
stal prvním pilotem a v březnu 1945 byl povýšen do hodnosti F/Sgt
(Flight Sergeant). Pobyt v bombardéru byl nebezpečný nejen při
bojových akcích, ale také v rámci kondičních letů, neboť bohužel
i během nich vojáci v Tainu umírali. Letiště, jehož ranveje jsou do-
dnes patrné, se prostírá na travnaté ploše u pobřeží ve výšce asi
5 metrů nad mořem. Nedaleko něj se nachází starý hřbitov. Jeho
část tvoří československý vojenský hřbitov, kde je umístěna pa-
mětní deska připomínající působení 311. československé bombar-
dovací perutě v Tainu a kde je pohřbeno 18 letců, kteří zde během
služby za vlast položili své životy. 

Život v městečku Tain byl během války z velké části podřízen
potřebám blízké základny. Někteří jeho obyvatelé se odstěhovali,
jiní však zůstali a pomáhali válečnému úsilí. Mezi ně patřila také
slečna Bunty Mackenzie. 

Většina pilotů byla vzdělaných a místní ženy o ně projevovaly
velký zájem. Nejedna známost proto skončila manželstvím. Bylo
tomu tak i v případě Karla Fialky, který se v nedalekém Fearnu
v srpnu 1945 s Bunty Mackenzie oženil. 

Převážná část československých vojáků se plánovala i se svými
manželkami trvale vrátit do osvobozené vlasti. Stejně se rozhodli
také Karel s Bunty, která se proto začala učit česky. Tehdy ještě
netušili, jaký osud je čeká.

Mgr. Jiří Fialka, prasynovec Karla Fialky

Bojovník v Tobruku
V roce 1939 začal Karel Fialka jako zaměstnanec firmy Baťa

pracovat v sesterském závodu v chorvatském Borovu. Českoslo-
vensko tou dobou již neexistovalo a bylo jako Protektorát de facto
součástí nacistického Německa. V Jugoslávii zůstal až do napa-
dení Beneluxu Německem, kdy bylo zaměstnancům firmy ozná-
meno, aby se vrátili domů. Někteří baťovci však návrat odmítli,
využili svého pobytu v zahraničí a rozhodli se, že budou za osvo-
bození Československa bojovat. 

Dne 16. 5. 1940 se Karel přihlásil na francouzském konzulátu
v Bě lehradě do československé armády ve Francii, kde v tu dobu
sídlila i československá exilová vláda. Zde zřejmě došlo k chybné-
mu přepisu jeho data narození, proto má ve vojenských záznamech
mylně uveden rok 1915. 

Karel své rozhodnutí zůstat v zahraničí a bojovat proti Hitlerovi
sdělil svému bratru Pepovi, který se tou dobou živil jako řezník v Bra -
tislavě a již zde založil vlastní rodinu. Pepa byl mimo jiné vicemistr
republiky v těžké váze z roku 1938, což byla tehdy nejtěžší váhová
boxerská kategorie. Právě jemu tedy Karel zaslal své osobní věci
z Jugoslávie. Nebylo to však snadné rozhodnutí. Karel se po celou
válku strachoval, jestli kvůli němu nebude jeho starší bratr nebo
kdokoliv jiný z rodiny potrestán. Věděl, že rodinní příslušníci řady
jeho spolubojovníků byli internováni v koncentračních táborech
nebo dokonce přišli o život. 

Nejbezpečnější způsob, jak se z Jugoslávie dostat do Francie,
vedl přes Sýrii, která byla v té době francouzskou kolonií. I tato
balkánská cesta však byla velmi riskantní. Baťovi muži putovali
hlavně v noci, v Turecku však byli okradeni a než se po čtyřech
týdnech dostali do Bejrútu, začala mezi Itálií a Francií bitva o Stře -
dozemní moře, a tak Bejrút již nebylo možné opustit. Po 12 dnech
bojů Francie kapitulovala. Jelikož Karlu Fialkovi a ostatním hrozilo
vydání nacistům, rozhodli se pokračovat do Palestiny, která patřila
k britským koloniím. Za nelegální překročení hranic však byli uvěz-
něni v pouštních kobkách, v nichž čelili nelidským podmínkám. Vě -
zeňskou celu tvořila místnost s 4 metry vysokými stěnami a mříží
místo stropů, přes kterou bez ustání přecházela ozbrojená stráž. 

Z vězení Karlu Fialkovi nakonec pomohla skutečnost, že Itálie
vyhlásila válku také Velké Británii. Britové zde začali formovat bo-
jové jednotky složené většinou z občanů Commonwealthu a emi-
grantů z nacisty okupované Evropy. Karel Fialka se tak v červnu
1940 dostal k československé vojenské jednotce v Palestině, z níž
byl v listopadu vytvořen československý pěchotní prapor 11 – Vý-
chod pod vedením podplk. Karla Klapálka. Téměř rok procházel
výcvikem, aby se přizpůsobil drsným pouštním podmínkám a při-
pravil se na pouštní válku. Do akce byla jeho rota poprvé nasa-
zena v květnu 1941, když se podílel na obraně britských letišť v zá-
padním Egyptě. V červenci byl přemístěn do Sýrie, kde se 11. pěší
prapor zapojil do bojové akce proti vojskům vichistické Francie
a utrpěl své první ztráty. Karel Fialka v rámci roty doprovodných
zbraní působil jako motocyklová spojka, která převážela rozkazy. 

V říjnu roku 1941 byl se svou jednotnou poslán k obraně libyjské-
ho Tobruku před postupujícími německými vojsky polního maršála
Erwina Rommela. Zde zůstali obklíčeni po více než půl roku. Ko-
lem Tobruku bylo několik řad zákopů, o které sváděli vojáci tuhé
boje. Často se stávalo, že jeden zákop několikrát dobyli a následně
ztratili. Zásobování fungovalo pouze v noci a vojáci čelili nejen ne-
příteli, ale i úmornému horku. 

Na dobu strávenou v poušti, kdy občas „hryzal jen tvrdý chléb a pil
bláto“, vzpomínal Karel jako na nejhorší období během celé války.
V Tobruku, který přispěním československých vojáků tomuto ně-
meckému útoku nakonec odolal, také prošel minometným kurzem.
Na jaře 1942 byl pěší prapor reorganizován na 200. lehký protile-

tadlový pluk – Východní. Vojáci byli převezeni do Palestiny a pod-
stoupili zde protiletadlový výcvik v Haifě. Karel byl součástí 500. pra -
poru, který měl na starosti obranu blízkých přístavů a ropných ra-
finerií před letouny Luftwaffe. 

Pilot RAF
Jako dělostřelec však působil Karel Fialka jen krátce. Česko-

slovenská exilová vláda totiž prioritu spatřovala v doplnění po-
četního stavu pilotů ve Velké Británii. Karel se proto v říjnu 1942
přihlásil do náboru. Kurz létání však již zřejmě absolvoval při stu-
diu Baťovy školy práce, neboť právě této činnosti se měli Baťovi
mladí muži ve druhém a třetím roce svého studia věnovat. Ostat-
ně jen v 311. bombardovací peruti RAF, kam byl Karel později za-
řazen, působilo přes 60 absolventů této školy. 

Do Anglie se Karel Fialka plavil ze Suezu kolem Afriky přes Ma-
dagaskar, Kapské město a Gibraltar. V lednu 1943 dorazil do sta-
nice Královských vzdušných sil St Athan poblíž Cardiffu a byl přijat
do RAF. Výcvik pilota byl velmi náročný, a než se Karel stal pilo-
tem 311. bombardovací perutě, uplynuly téměř dva roky. Během
této doby prošel několika leteckými školami a nalétal spoustu ho-
din. Již na začátku získal hodnost AC2 (Aircraftman No 2 Class)
a byl přidělen k bombardérům. Od února se pak účastnil školení
v základním výcvikovém středisku v Paigntonu (No 4 I.T.W.) na po-
břeží Lamanšského průlivu a od května základního pilotního vý-
cviku v letecké škole (No 3 E.F.T.S). V červenci 1943 byl přeložen do
Heaton Parku v Manchesteru, odkud byl poslán na roční trénink,
který probíhal převážně v Kanadě. Působil mimo jiné v Montrealu

Karel Fialka: 
Byl jsem a vždy budu v srdci Čechoslovákem (2. část)

Karel Fialka stojící v pracovní blůze, tzv. battledressu, 
před letounem Liberator s přezdívkou Robert
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Zajímavosti

Začátek dubna patřil v naší škole projek-
tovým dnům s žáky základních škol. Přivítali
jsme hned dvě skupiny – žáky ze ZŠ Masa-
rykova Přelouč a ZŠ Svítkov – a nabídli jim
nahlédnutí do světa grafiky, vizuální kultury
a řemeslných technik.

Žáci Masarykovy školy se pod vedením
našich pedagogů ponořili do tématu vizuál -
ního smogu. Už cestou do školy dokumento-
vali výlohy, loga a cedule, které nás každo-
denně obklopují. Ve škole jsme si společně
ukázali příklady dobré i špatné reklamy a dis -
kutovali o tom, jaký vliv má vizuální stránka
ve řejného prostoru na naše vnímání města.
Úkolem pak byl redesign nevkusné výlohy
italské kavárny – a žádný apríl – výsledky by -

ly opravdu skvělé. Cílem bylo vzbudit v žá-
cích zájem o prostředí, které nás obklopuje,
a otevřít jim oči vůči tomu, co dříve možná
přehlíželi. Jak trefně říká terapeutka veřej-
ného prostoru Veronika Rút Fullerová: „Pro-
tože nikdo to za nás neudělá.“

Zcela odlišnou, ale stejně kreativní atmo-
sféru jsme zažili se žáky ze ZŠ Svítkov, kteří
se v naší dílně pustili do dekorování papíru
technikami běžně používanými pro knižní
vazby. Při první metodě si vyzkoušeli práci
s klovatinou a barvami, které po zaschnutí
vytvořily zajímavé vzory. Druhá technika by-
la dynamičtější – olejové barvy plující na hla -
dině vody, tvoření obrazců pomocí špejlí
a následné sejmutí na papír bylo nejen zá-

bavné, ale i velmi efektní. Výsledkem byla
netradiční výtvarná díla – a pro učitele vý-
zva v podobě úklidu učebny. ☺

Děkujeme oběma školám za návštěvu
a těšíme se na další společné tvoření.

Dne 21. 3. se Pardubice staly dějištěm flor -
balového klání mezi školami z pardubického
okresu. Už od rána zde probíhal turnaj mezi
osmi středními školami, na kterém jsme ani

my nemohly chybět. S týmem sestaveným
z holek, které mají rády sport a florbal zvlášť,
jsme se vydaly zabojovat o postup do kraj-
ského kola.

Majoritní část našeho mužstva (nebo žen -
stva?) tvořily bývalé či současné hráčky mí-
stního klubu Orel Přelouč, dále také HAGA
Pardubice nebo IBK Hradec Králové.

První zápas jsme měly pevně ve svých ru -
 kou, a tak vyústil ve výsledek 9:0. Druhý zá-
pas skončil opět vysoko v náš prospěch – 8:0.

Třetí a poslední zápas naší základní sku-
piny se vyznačoval mnoha napínavými oka -
mžiky a rychlou hrou. I ten jsme nakonec
do kázaly vyhrát poměrem 2:1 a zamířit tak
rov nou do finále.

Tam na nás čekal náš odvěký rival – Gym -
názium Mozartova Pardubice. Z tohoto utká-
ní, které bylo plné pěkného florbalu, však
bohužel vyšel jako šťastnější soupeř. I přes
velmi vyrovnanou hru dívky z Pardubic vstře -
lily o dvě branky více, a tak jsme, stejně ja-
ko minulý rok, skončily na nepopulárním dru -
hém místě, těsně před branami vstupu do
krajského kola.

I přesto však pochvala patří celému týmu
za maximálně odmakaný turnaj a za to, že
ukázal, jaký potenciál má rozvoj florbalu
nejen na naší škole, ale i v celém regionu.

Za celý tým florbalistek 
Anna Marečková

V dubnu do Mateřské školy Kladenská zavítal Kuba ze záchranné sta-
nice Lipec – obora Žleby s poutavým programem „Noční život“. Děti se
seznámily s některými zvířecími obyvateli stanice a dozvěděly se zajíma -
vosti o tom, co se děje v přírodě, když my spíme. Program byl velmi za-
jímavý a děti si ho opravdu užily. U této příležitosti jsme společně s dětmi
a rodiči uspořádali sbírku na podporu zvířátek ze záchranné stanice. Vel-
ké poděkování patří všem, kteří přispěli a přinesli granule, krmivo nebo
jiné potřebné věci, které pomohou v péči o zvířecí pacienty. Děkujeme,
že pomáháte s námi! Petra Kuchová

Už třetím rokem s dětmi stavíme roboty a snažíme
se probudit jejich zájem o robotiku a programování,
na še roboty neustále zlepšujeme a posouváme jejich
možnosti dál. V den soutěže jsme vyrazili brzy ráno vla -
kem s našimi mladými vědátory a spoustou vybavení
v batozích. Po příjezdu jsme rychle nachystali naše ro -
boty a nadšeně se vydali prozkoumat testovací dráhu.
Čekalo nás však nečekané překvapení – trať obsaho-
vala ostré pravoúhlé zatáčky, které nebyly předem oznámeny a my jsme
na ně neměli připravený program! Naši skvělí vědátoři se ale nenechali vy -
vést z míry a okamžitě začali přeprogramovávat roboty přímo na místě.
Po prvních úpravách jsme museli robota výrazně zpomalit, ale i tak jsme
jako první tým zvládli projet celou dráhu bez vybočení. Intenzivně jsme hle-
dali perfektní kombinaci rychlosti a přesnosti, a během hodiny jsme obsadili
neuvěřitelné čtyři z pěti nejrychlejších časů! Největší průlom přišel, když se
nám podařilo vyřešit detekci problematických zatáček a mohli jsme dra -
maticky zrychlit. Naše snaha se vyplatila – získali jsme první místo! Ve sku -
tečnosti naši talentovaní vědátoři obsadili první, třetí, čtvrté a páté místo,
ale dohodli jsme se s pořadateli soutěžit týmově, aby chom dali prostor
i ostatním soupeřům. Atmosféra na soutěži byla skvělá a naši mladí vědá-
toři si užili nezapomenutelný zážitek plný radosti z vítězství a společného
úsilí. Tento úspěch nás povzbudil a s nadšením se již připravujeme na další
velkou výzvu – největší robotickou soutěž v ČR, Je doBot v Jedovnici, kde
plánujeme naše výsledky v květnu obhájit. Držte nám palce, bude to jízda!

Velké poděkování patří všem, kdo se na tomto úspěchu podíleli, ale
i na šim partnerům, především firmě Elektrárna Chvaletice (Sev.en GROUP)
a SUMO s.r.o., kteří nám od začátku věři li a finančně nás už osm let pod -
porují. Sle duj te dál naše do  b rodružství na Fa ceboo ku ne  bo Insta gramu
Energie Jinak a prožívej te na   še úspě chy s ná  mi.

B. Mládek

Gymnázium a grafická střední odborná škola
Přelouč

Děvčata z přeloučského GYGRu zahrála super florbalová utkání, ale do krajského
kola zase nepostoupila.☹ Přizvali jsme žáky z obou přeloučských základních škol do
společ ného tvůrčího projektu z oboru grafiky, vizuální techniky a řemeslných technik. 

Energie Jinak triumfuje na RoboClash: 
První místo je naše! 

Vědecko-technický kroužek Energie jinak v Přelouči slaví fantas-
tický úspěch! Letos jsme se odhodlali poprvé vyrazit na robotic-
kou soutěž RoboClash, pořádanou SPŠ Prosek v Praze, a hned jsme
vyhráli první místo ve sledování čáry! 

GYGR na florbalovém turnaji děvčat 

Projektové dny se ZŠ

Kuba ze záchranné stanice Lipec
ve školce



Technohrátky 
Ve středu 19. března odjelo 15 vybraných žáků z 8. ročníku na akci

Technohrátky, kterou pořádalo SOŠ a SOU technické Třemošnice. Žáci
se formou soutěží a praktických ukázek seznámili s obory obráběč kovů,
nástrojař, mechanik seřizovač CNC strojů, strojní mechanik a truhlář. Vy -
zkoušeli si své dovednosti při frézování čtyřhranu, modelování klíčenky,
měření rozměrů, spojování kovových materiálů nebo montáže dřevěné
stoličky. Součástí akce byla rovněž prezentace firmy DAKO vyrábějící
brzdové systémy pro kolejová vozidla. 

Rýmují jako o život – a postupují dál!
Ve středu 26. března zazářila děv -

čata z naší školy v okresním kole re -
citační soutěže Dětská scéna – a sla -
vila obrovský úspěch! Do soutěže jsme
vyslali hned několik talentovaných
recitátorek a měli jsme opravdu silná
„želízka v ohni“. Porotu zaujaly svým
přirozeným projevem, výbornou dikcí
i citem pro text. Ema Mayerová (2. B),
Ema Půlpánová (3. C), Eva Levaiová
(5. C) a Lilien Tarasenja (5. A) skvěle
reprezentovaly naši školu – a všech-
ny čtyři postoupily do krajského kola,
které se uskuteční v posledním dub-
novém týdnu. Gratulujeme k vynika-
jícímu výsledku a dr žíme palce v další fázi soutěže! 

Jídlo, které chutná i baví 
Dne 2. dubna navštívila naši školu paní Dana Šťastná z alternativní

jídelny Kruh zdraví v Chrudimi. Pro žáky pátých tříd ZŠ Smetanova si při -
pravila poutavý workshop s ochutnávkami.

V první části spolu se žáky diskutovala o důležitosti pitného režimu
a zásadách vyvážené stravy. V praktické části workshopu pak žáci sesta -
vili z obrázků různých potravin zdravý „talíř“ celé třídy. Dále rozdělovali
vzorky potravin v dózách na luštěniny a obiloviny. Zvědavost vzbudila
čirá voda filtrovaná pomocí kamenů na dně skleněného džbánu.

Největší pozornost si získala ochutnávka zdravé zeleninové poma-
zánky na čerstvě upečeném žitném chlebu. Nechyběla čerstvá zelenina
a listy pampelišky či špenátu. Sladkou tečkou na závěr byly vlastnoruč -
ně vyrobené kuličky z jahel, sušeného ovoce a dalších zdravých přísad.
Workshop v žácích vzbudil zvědavost, chuť ochutnat nepoznané a uvě-
domění, že i zdravé může být chutné.

ZŠ Smetanova ovládla basketbalové turnaje!
Basketbalový tým naší školy zažil mimořádně úspěšnou sezónu. Po ví -

tězství v okrskovém kole (28. 2. 2025) si naši hráči poradili i s konkurencí
v okresním finále (28. 3. 2025 v Pardubicích) a nakonec dosáhli na nej-
vyšší metu – zlato v krajské olympiádě.

Finále krajské soutěže se konalo 7. 4. 2025 v Pardubicích a přineslo
napínavé zápasy čtyř nejlepších škol z celého kraje. Naši hráči potvrdili
skvělou formu, týmového ducha i bojovnost a po výborných výkonech se
stali přeborníky Pardubického kraje.

Děkujeme celému týmu za skvělou reprezentaci školy. Gratulujeme
a držíme palce do dalších turnajů!

Výsledky – medailová místa:
Okresní finále:                                    Krajská olylmpiáda:
1.  ZŠ Smetanova Přelouč                 1.  ZŠ Smetanova Přelouč
2. ZŠ J. Ressla Pardubice                 2. ZŠ Dr. J. Malíka Chrudim
3. ZŠ Studánka Pardubice               3. Gymnázium Ústí n. Orlicí
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Den otevřených dveří
Ve čtvrtek 3. 4. 2025 se na

naší škole konal Den otevřených
dveří. Ná vštěvníci si mohli pro -
hlédnout prostory v budovách
obou stupňů – na druhém stup -
ni je provedli učitelé a předsta-
vili jim zázemí školy. Na prv ním
stupni byla připravena stanoviš-
tě s různými úkoly, kde si děti mo -
hly vyzkoušet své dovednosti. Ce -
lé odpoledne proběhlo v příjem-
né a přátelské atmosféře.

Všem návštěvníkům děkuje-
me za milé setkání!

Jarní příběh 
Jarní příběh v podání našich čtvrťáků zavítal mezi babičky a dědečky

v Domově u fontány. Tento rok si pro ně žáci připravili průřez jarními zvy -
ky i svátky. Příběh začíná vynášením Morany a loučením se zimou, při-
chází jaro, pak Velikonoce. Na Velikonoce navazují čarodějnice a závěr
patří našim milovaným maminkám. Básničky a říkadla jsme čerpali ze
sta rých pramenů, ale nově jsme zapojili i vlastní nápady i umělou inteli -
genci. Nechyběly koledy, zpěv, tanečky i hra na housle. 

Největší radostí pro děti je, když se diváci ve zpěvu přidají a zatles -
kají jim. 

A pro mě je největší odměnou radost v očích těch, co účinkují, i těch,
kteří si s nimi zavzpomínají. 

Jarohrátky – z kurníku i ze zahrádky
Jakmile se šedá zima začala stahovat do ústraní, zlákalo nás jaro

plné svých barev, svěží vůně a dobré nálady. I dali jsme se s chutí do prá -
ce (bylo hodně legrace) a vymýšleli, jak bychom jaro přilákali k našim dve -
řím. Využili jsme přátelských vztahů se Střední školou stavební v Pardu -
bicích a požádali jejich studenty o spolupráci. Mladé a šikovné ruce nesmí

zahálet, a tak nám hoši s pomocí jejich mistrů vyrobili dřevěné zajíčky
a truhlíčky. Finální úprava už ale byla na nás. A tak s přispěním žáků ze
4. A vznikla výzdoba, která nás vítá každé ráno. Prvňáci a třeťáci přetvá -
řeli dřevěná kolečka na kuřátka, slámu na zajíčky a slepičky. Ani ti starší
nezaháleli a všechna okna na naší nové budově nám ozdobili. 

Děkujeme všem za spolupráci a těšíme se na další akci.

Předškoláci ve škole
Základní školu nedávno navštívili předškoláci z mateřských škol Kladen -

ská a Za Fontánou. Paní učitelky si pro ně připravily pestrý program plný
zábavných soutěží a zapeklitých úkolů, které malé návštěvníky nadchly.

Děti si mohly vyzkoušet, jaké to je sedět ve školních lavicích. Na chvíli
se tak proměnily ve skutečné školáky. Atmosféra byla přátelská, veselá
a plná očekávání.

Všichni si dopoledne ve škole užili a my už se teď těšíme, až se s ně-
kterými z nich v září opět setkáme – tentokrát už jako s prvňáčky

Úspěchy našich sborů 
Pěvecké sbory Lupínek a Lamella, které na naší škole vznikly v loňském

školním roce, vyjely do Prahy na celostátní soutěž pěveckých sborů „Za-
hrada písní“. Zpěváčci pilně trénovali soutěžní repertoár od Vánoc. V ne -
děli 6. dubna museli vstávat velmi brzy, aby už v 6,30h odjížděli z náměs -
tí do Prahy, kde po uvítání absolvovali zkoušku v sále, rozcvičku ve zkušebně
a samotnou soutěž. Ve velké konkurenci si oba sbory ve svých katego-
riích vyzpívaly 2. místo. Kromě odměn si děti odnesly i zážitky z vystoupe -
ní ostatních sborů. Jako odměnu pak zpěváci navštívili pražskou ZOO,
kde už panovala radost z výsledků, ze sluníčka a všech zvířátek okolo!
Pokračovat budou oba sbory ještě na krajské soutěži pěveckých sborů
v Chrudimi – tak nám držte palce! 
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Základní škola Přelouč, Smetanova 1509
V rámci 8. ročníku Technohrátek, které pořádalo SOŠ a SOU tech -

nické Třemošnice, se zapojilo 15 našich žáků. V naší škole máme skvě -
lé recitátorky. Páťáci si vyslechli zajímavé informace z oblasti zdravé
stravy. Basketbalový tým naší školy nenašel přemožitele. 

Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45
První i druhý stupeň přivítal návštěvníky v rámci Dne otevřených

dveří. Čtvrtý ročník zavítal za babičkami a dědečky do Domova u fon -
tány. Naše škola se připojila k letošním prvním Jarohrátkám. Navští -
vili nás předškoláci z obou mateřských škol. Pěvecké sbory Lupínek
a Lamella si vyzpívaly 2. místo.
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Kavárna Světlušek 
Poslední zimní víkend letošního roku se v klu -

bovně Světlušek nesl v duchu přípravy charita-
tivní Cukrárny u Světlušek. Holky již podruhé
podpořily Natálku (fb: Bojujme s Natálkou). So-
botní odpoledne jsme strávily v kuchyni, kde
jsme si stihly uvařit i oběd na neděli, a v neděli

jsme připravovaly prostor pro návštěvníky. A co
jsme jim nabídly? Do skleniček jsme daly a rýči
místo lžiček ozdobily Krtkův dort a také jsme
vytvořily nepečenou buchtu. Od rodičů jsme
dostaly koláče, kremrole a čokoládový dort.
Děvčata si také sehnala recepty na oblíbené
pomazánky a vedoucí zapůjčily výrobník na
cukrovou vatu, která se stala hitem zejména me -

zi mladšími návštěvníky. K dostání byly i čerst -
vé vafle. A kolik že jsme vybraly? Natálce jsme
poslaly 8 500 Kč. Tyto peníze budou použity na
hipoterapii. Moc děkujeme všem kdo nás při-
šel podpořit a pomoci.

Světlušky
V sobotu 5. dubna se Světlušky vydaly na

Kocourkovské vandrování, které tentokrát za-
čínalo v Lázních Bohdaneč a končilo, jako již
tracičně, v Přelouči. Vybraly jsme si 13kilome-
trovou trasu. Cestu jsme si chtěly hlavně užít,
proto jsme nespěchaly a šly spíše odpočinko-
vým tempem. Hned lázeňském parku jsme po -
zorovaly veverky, které nám pobíhaly skoro
u no hou. Svačinu jsme si daly u rybniku Roz-
hrna, kde jsme na chvíli odpočívaly a nabraly
síly na další úsek. U Buňkova jsme měly štěstí –
zrovna tam probíhaly závody psů ve flyballu,
takže jsme si daly pauzu a chvíli se dívaly, jak
to čtyřnohým závodníkům běhá. Přestože bylo
chladnější počasí, celou cestu jsme si užily a už
se těšíme na příští ročník. E. Stárková

Start všech tras byl po 4 letech opět ve měs-
tě Lázně Bohdaneč, cíl tradičně v restauraci ho -
telu VM u nádraží v Přelouči. Po zaregistrování
dostal každý účastník popis zvolené trasy a su-
šenku s banánem jako drobné „posilňovací“ ob -
čerstvení na cestu. Kratší trasy vedly nejprve
kolem pamětihodností města Lázně Bohdaneč,
které jsou spojené zejména se jménem architek-
ta Gočára. Poté vedly kolem rybníků Rozhrna,

Skříň a Buňkov do Přelouče. Delší zavedly tu-
risty navíc k rodnému domku bratranců Vever-
kových v Rybitví, nebo k Pohránovskému ryb-
níku s památnými duby na hrázi. Po projití kon-
trolami na trasách dostal každý v cíli pamětní
list, button („placku na batoh“) s logem pocho-
du (letos v barvě světle zelené) a mohl si otisk-
nout razítko pochodu. Nejvíce příznivců turis-
tiky – 123 – vyrazilo na 13kilometrovou trasu.

Pro 17 kilometrů se rozhodlo 43 turistů a pro
‚‚pětadvacítku“ 29. Nejdelší trasu 33 kilometrů
si zvolilo 13 dálkošlapů. Celkem jsme tedy na-
počítali 207 účastníků. Tradičně nejpočetnější
účast byla z Přelouče a okolních obcí a Pardu-
bic. Dorazili také pochodníci ze vzdálenějších
míst, například z Plzně, Prahy, Světlé nad Sá-
zavou, nebo skupina turistů z Ústí nad Orlicí. 

Pořadatelé děkují hypermarketu Tesco Pře -
louč za sponzorský dar ve formě drobného ob -
čerstvení pro účastníky pochodu a restauraci
hotelu VM za spolupráci a poskytnutí prostor
pro cíl pochodu. Kocourkovské vandrování se
vydařilo a už se těšíme na 11. dubna 2026, kdy
je plánován další ročník! 

Luboš Ďatko, hlavní pořadatel

7. ročník Kocourkovského vandrování 
přilákal přes 200 pochodníků!

V sobotu 5. dubna uspořádalo přeloučské skautské středisko 7. ročník turistického po-
chodu Kocourkovské vandrování. Letos byly na výběr trasy o délce 13, 17, 25 a 33 kilometrů.
Na své si tedy přišel opravdu každý – od rodin s dětmi a seniorů až po výkonnostní turisty.
Původně slibované mrazivé počasí se sněhovými přeháňkami se naštěstí nekonalo, turisté
tak měli na trasách polojasno a příjemné teploty!

Již podruhé Světlušky podpořily Natál-
ku a poslaly jí na její hipoterapii 8 500 Kč.
Světlušky také letos absolvovaly Kocour-
kovské vandrování se startem v Lázních
Bohdaneč. 

francouzských skladatelů, jejichž díla zazněla v podání ta lentovaných
žáků a zkušených pedagogů školy. Vystou pe ní byla pestrá – od klavír-
ních skla deb přes komorní hudbu až po sólové výkony – a poslu chačům
připomněla bohatství francouzské hudební tradice. K dokonalému kul-
turnímu zážitku přispělo i stylové pohoštění ve francouzském duchu.

Ná vštěvníci si mohli pochutnat na křehkých makronkách, máslových
croissantech a nechybělo ani francouzské víno. Celý večer se nesl v pří-
jemné, uvolněné atmosféře a nabídl nejen hudební potěšení, ale i pro-
stor k setkání, sdílení a inspiraci. ZUŠ Přelouč opět potvrdila, že hudba
spojuje.

Přijďte se podívat, jak to u nás chodí! 
V pátek 6. června od 14:00 se dveře základní umělecké školy ote-

vřou široké veřejnosti. Škola připravuje Den otevřených dveří spojený
s možností zápisu ke studiu na příští školní rok, během které bude for-
mou mnoha malých vystoupení a workshopů prezentovat výuku napříč
obory. Navštívit tak můžete mladé dramatiky, zpěváky, tanečníky a ma-
žoretky, těšit se můžete na několik koncertů nejrůznějších nástrojových
skupin a obsazení. Celá akce bude doplněna výstavou prací žáků vý-
tvarného oboru a zakončena v 18:00 koncertem školní kapely Buď fit.
Ať už přemýšlíte o studiu na naší základní umělecké škole či jen chcete
vidět, jak to u nás vypadá, zapište si poslední květnový den do kalen-
dářů. Těšíme se na Vás! vedení školy

Úspěšná krajská kola soutěže
ve hře na dechové a bicí nástroje

7. a 8. dubna se v ZUŠ Vysoké
Mýto konala krajská kola soutě-
že ZUŠ ve hře na dechové a bicí
nástroje. Máme radost ze skvě-
lých úspěchů našich žáků. Moc
gratulujeme a děkujeme všem
soutěžícím i jejich pedagogům
a korepetitorům!!!

Absolutní vítěz
Martina Junková (baskřídlovka, vyučuje M. Chmelař)

1. cena s postupem do ústředního kola
Martina Junková (baskřídlovka, vyučuje M. Chmelař)
Martina Junková (trombon, vyučuje M. Chmelař)
Antonín Mokříž (tuba, vyučuje Šimon Janák)

1. cena
Andrea Waldhansová, Jan Macel, Valentýna Hyhlíková (zobcová flét-

na, vyučuje J. Milde), Klára Junková (trubka, vyučuje M. Chmelař), Mi-
kuláš Anděl, Evelína Hloušková (lesní roh vyučuje M. Mechová), Alexandr
Vrága, Marek Bechyňský (baskřídlovka, vyučuje Š. Janák), Jaroslav Mokříž
(tuba, vyučuje Šimon Janák), Martin Chudomský (tuba, vyučuje D. Štrupl)

2. cena
Hanzlová Hana (lesní roh, vy  učuje

D. Štrupl), Viktorie Sou ku po vá (lesní
roh, vyučuje Marie Me cho vá), Sofie
Svo bodová, Tomáš Vá ša (bicí ná stro -
je, vyučuje J. Pátek)

3. cena
Jaroslav Štěpánek (trubka, vyuču -

je Š. Janák), Rozálie Trnečková (bicí
nástroje, vyučuje J. Pátek). Zvláštní cenu udělila porota naší skvělé ko-
repetitorce Anně Knoulichové za inspirující klavírní spolupráci.

Zpěváci a tanečnice soutěžili v krajském a okresním kole
Ve středu 26. 3. se v ZUŠ Pardubice Havlíčkova konalo krajské kolo

sou těže základních uměleckých škol ve zpěvu. Naši školu reprezentoval
Adam Heteš, žák paní učitelky Buráňové. Adamovi blahopřejeme ke
krásnému druhému místu.

O den později se v sá le
Kulturního domu Hronovic-
ká konalo okresní kolo sou -
tě že tanečních oborů. Naše
tanečnice vedené Petrou
Mori zde za své vystoupení
s choreografií „V bílém šu-
mu“ získaly stříbrné ocenění.
Gratulujeme!

Skvělý workshop v La Putyka
Filmy Piráti z Karibiku a In diana Jo-

nes se staly stěžejním bodem pro úvod -
ní po hybovou rozcvičku akro ba tického
work shopu v pražské La Pu tyce. V so-
botu 15. 3. se našich dětí z dramatické-
ho a tanečního oddělení ujali ti nejlepší
z nejlepších v ČR. Zda umí taktizovat si
žáci vyzkoušeli ve hře Kde je moje kou -
 zelné diabolo. Potom na řadu opět při -
šlo tradiční žonglování, trampolíny, šály,
chůze na obřích koulích a nově vzdušná akrobacie na hrazdě či v kruhu.
Závěr patřil kratičkému akrobatickému výstupu v jednotlivých skupin-
kách. Děti prokázaly nejen šikovnost, fantazii, ale i odvahu. Děku je me
za skvělý zážitek a těšíme se příště! Klára Tvrdíková

Klavírní koncert Sáry Plecháčkové a Karolíny Slámové
V rámci předmětu Klavírní seminář se v pátek 21. 3. v sále ZUŠ sa-

mostatným recitálem představily dvě bývalé žákyně naší školy, dnes již
studentky konzervatoří. Karolína Slámová, která je posluchačkou brněn -
ské konzervatoře a Sára Plecháčková, která navštěvuje Konzervatoř Par-
dubice. Oběma studentkám děkujeme za krásný večer i za to, že se do
své ZUŠ rády vrací a přejeme mnoho dalších úspěchů!

Dechový orchestr a mažoretky na Jarohrátkách
V sobotu 22. 3. odpoledne vystoupil Dechový orchestr a mažoretky na

náměstí v Přelouči v rámci akce Jarohrátky, kterou organizovala Školská
a kulturní komise města Přelouče ve spolupráci s Kulturním a informačním
centrem města Přelouče. Nejprve malá dechovka pod vedením Davi -
da Štup la vyhrávala v če  le prů vodu při vynášení Mo  rany z města, od
15 hodin se pak představil dechový or chestr s mažoretkami na Masary -
kově náměstí v hlav ním programu akce.

Večer francouzské hudby přenesl Přelouč do srdce Francie
ZUŠ Přelouč se ve čtvrtek 10. dubna proměnila v malou hudební am -

ba sádu Francie. Konal se zde tematický koncert s názvem Večer fran-
couzské hudby, kte  rý na bídl nejen působivý hudební zá žitek, ale i at mo -
 sféru plnou fran couz  ského šarmu. Ve čer byl věnován výhradně tvorbě

Základní umělecká škola Přelouč

Jaro u skautů
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Svatojakubské koncerty – II. sezona
Rádi bychom vás pozvali na další Svatojakub-

ský koncert s názvem „Cesta Světla“. V neděli
25. května v 18:00 hodin se vám v přeloučském
kostele sv. Jakuba na Masarykově náměstí před-
staví – Vojtěch Podroužka (skladatel a hobojista)
a smyčcový kvartet pardubických filharmoniků –
Aquartet.

Cesta Světla v Přelouči – Malíř Jan Dinga z Před -
měřic nad Labem u Hradce Králové vytvořil 14 ob -
razů umístěných dočasně v kostele sv. Ja kuba nad
14 zastaveními křížové cesty. Původně malíř obrazy pojmenoval Stopa,
otázkou zůstávala stopa koho? Když obrazy uviděl farář z Přelouče, od-
pověděl si na tuto otázku velikonočním způsobem. Je to stopa Vzkříše -
ného. Sice nevidíme žádný atribut Ježíše Krista natož jeho tvář, ale na-
bízí se nám oblak světla, vznášející se nad horizontálou našeho života,
nad naší nedokonalostí i smrtelností a zároveň přibližuje událost vzkří-
šení, symbolizovanými různými barvami. 

Oblak je dávným biblickým symbolem Boží přítomnosti, například
Nm 11, 25: „Hospodin sestoupil v oblaku a mluvil k Mojžíšovi“. Oblak se ob-
jevuje i v příběhu o Ježíšovi v Novém zákoně, jako třeba Mk 9, 7: „Tu se
objevil oblak a zastínil je. Z oblaku se ozval hlas: To je můj milovaný Syn, toho
poslouchejte“. Tento oblak zakrývající naše oči nás tedy provází na cestě
Světla. Obrazy zaujaly Vojtěcha Podroužku, který patřil k nejúspěšněj-
ším absolventům Pražské konzervatoře a nabídl se, že složí k daným
obrazům hudební doprovod. 

Vojtěch Podroužek absolvo-
val studia hry na hoboj na Praž-
ské konzervatoři a Fakultě umění
Ostravské univerzity se dvěma se -
 mestry na konzervatoři v Utrech-
tu, kde navštěvoval také hodiny
hry na barokní hoboj. Později byl
přijat na Staatliche Hochschule
für Musik und darstellende Kunst
ve Stuttgartu. Své hudebně teo -
retické vzdělání si rozšířil v obo-
ru hudební věda na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy v Praze. Vy-
studoval také skladbu na Pražské konzervatoři. Zúčastnil se mnoha
mistrovských kurzů u renomovaných hobojistů ze zahraničí a kurzů za-
měřených na interpretaci staré hudby. Byl oceněn na několika meziná-
rodních hudebních soutěžích. Působil ve Filharmonii Bohuslava Martinů
ve Zlíně a v Orchestru Národního divadla v Praze, od roku 2018 je hobo-
jistou Komorní filharmonie Pardubice. 

Skladbu pro ho  boj a smyč -
 cové kvar  teto provede sám
autor spo  lečně s par dubic ký -
mi houslisty ze smyč co vé ho
kvar teta Aquartet, které jsme
měli možnost přivítat již v mi-
nulém roč níku Svatojakub-
ských koncertů. Soubor tvoří
hudebníci pardubické filhar-
monie. Letos si pro nás při-
pravili právě tuto novinku
s názvem Cesta světla, která
u nás zazní v premiéře. Tex-
tový doprovod k tomuto dílu
napsal a při koncertě před-
nese přeloučský farář Zde-
něk Skalický.

Svatojakubské koncerty fi -
nančně podporuje Minister-
stvo kultury, Pardubický kraj

a město Přelouč. Vstupné na koncert je za dobrovolný příspěvek. Po
koncertě jste všichni srdečně zváni na posezení na faře s občerstvením
a možností besedy s účinkujícími. Těšíme se na vaši návštěvu!

Lucie Hadáčková, koordinátorka koncertů

Přednáškový cyklus – 
Kněžské osobnosti východních Čech

Přijměte srdečné pozvání na setkání a besedu se zajímavými kně-
žími královehradecké diecéze. Vždy ve čtvrtek od 19:00 v evangelic-
kém kostele, ulice Českobratrská 86. 

15. května – Josef Suchár je tajně vysvěceným knězem dnes půso-
bícím v pohraniční farnosti Neratov v Orlických horách. Je nositelem
stříbrné medaile předsedy Senátu za rok 2015 a Řádu T. G. Masaryka
uděleného v roce 2024 prezidentem republiky. Založil Sdružení Neratov,
které provozuje chráněné dílny, hospodu, jídelnu, obchod a rekreační
zařízení. Přitom opravil ruiny poutního kostela dnes s unikátní proskle-
nou střechou. V roce 2018 vyšla kniha Zázrak v Neratově.

22. května – Tomáš Petráček je historikem, katolickým teologem a kně -
zem v Hradci Králové. Vyučuje na Pedagogické fakultě Univerzity Hra-
dec Králové a je vedoucím katedry Kulturních a náboženských studií.
Od roku 2007 je kaplanem akademické obce v Hradci Králové a vede
společenství studentů Salaš. Napsal řadu oceňovaných knih a vystupuje
v médiích. Vymezuje se proti způsobu myšlení a jednání Dominika Duky
v posledních letech. P. Zdeněk Skalický, farář přeloučský

Noc kostelů v Přelouči
Srdečně vás zveme v pátek 23. května na

Noc kostelů v Přelouči. Kostel sv. Jakuba na
Masarykově náměstí bude otevřen od 18:00
do 20:00 hodin pro osobní návštěvu, ztišení
či meditaci každého z vás. Po celý večer bude možné absolvovat pro-
hlídku kostela, nahlédnout ke zvonům a varhanám.

Od 19:00 hodin vás krátce seznámíme se záměrem přestavby Ko-
munitního centra – letos se zaměřujeme především na rekonstrukci krás-
né barokní stavby Márnice, která sousedí s přilehlým parkem a se starými
hospodářskými budovami. Získali jsme na její obnovu dotační podporu
a rádi bychom tento prostor v budoucnu zpřístupnili právě vám – ať už
jako místo pro minigalerii, benefiční kavárnu, případný nocleh poutníků,
nebo prostě jako příjemné místo pro setkávání kolemjdoucích.

Přijďte se podívat – těšíme se na vás! Lucie Hadáčková

Velikonoční období jsme si zpestřili tvořivou čin -
ností, při které děti i mladí vyráběli vlastní veliko -
noční dekorace. Malovalo se na vajíčka, vyráběly
se jarní květináče. Tvoření bylo doprovázeno pří-
jemnou atmosférou. Pro mnohé to byla i příležitost
zastavit se, popovídat si a načerpat jarní energii.

S dětmi jsme do květináčků zasadili bylinky,
kte ré pak přesadíme do vyvýšených záhonů na
zahradě. Cílem je naučit děti pracovním doved-
nostem, rozvíjet vztah k přírodě a péči o ni. V plá -
 nu máme pěstovat ještě jahody, levanduli nebo
ředkvičky. 

Na začátku měsíce, konkrétně 8. dubna, jsme
oslavili další rok existence našeho nízkoprahu! Náš

klub podává pomocnou ruku dětem, které se po-
týkají s nepříznivou životní situací, již 25 let. Na-
rozeniny jsme oslavili společným grilováním na
zahradě, kde trávíme poměrně hodně času. Děti
si užívají nové trampolíny a houpačky. Děti stále
do klubu chodí a je zřejmé, že je pro ně důležitým
místem. 

Velkou novinkou je i naše nové logo! Po něko-
lika týdnech nápadů a návrhů jsme se dočkali vý-
sledku, který nás nadchl. Nové logo lépe vysti-
huje naši identitu. Má symboliku našeho patrona
sv. Jakuba, jehož atributem je právě mušle. Před-
stavili jsme ho právě při narozeninové oslavě a skli-
dilo velký úspěch. Už teď se těšíme, až ho začne-
me používat na nových plakátech a letácích. 

Děti vedeme k pomoci druhým. V klubu s nimi
vyrábíme různé dárečky. Velkou oblibu si našly ve
výrobě různých předmětů z diamantů. V našem
klu bu tak máte možnost si zakoupit originální
mag netky, které vytvořily samy děti. Podpoříte tak
nejen náš klub, ale i krásnou iniciativu Děti pomá -
hají dětem. Děkujeme za vaši podporu!

Mirka Škávová, vedoucí NZDM

Těsně pod vrcholem se nachází pramen Chrudimky. Na vrcholu jsme
byli přesně v poledne a pak jsme začali klesat do Kameniček. Zde jsme
u kostela Nejsvětější Trojice vyhledali hrob Josefa Parduse (1801–1892),
dlouholetého místního faráře a přeloučského rodáka. Stal se hlavní po-
stavou románu Západ Karla Václava Raise. Zapálili jsme mu svíčku, řekli
si o něm základní informace a přečetli ukázku z ro mánu. Po posilnění
v místní restauraci jsme pak sešli zpět do Hlinska, kde jsme si prohlédli

také místní známou část Betlém. V 17.00 jsme již jeli vlakem zpět do Pře-
louče. Počasí bylo chladné, ale bez deště. Putování se zúčastnili čtyři
poutníci. Viděli jsme předjarní přírodu a také několik křížků či kapliček.
U kostela v Kameničkách je originální moderní křížová cesta. Celkem
jsme ušli asi 26 km.

26. dubna proběhlo cykloputování z Hradce Králové do Přelouče po
Svatojakubské cestě. O něm budeme referovat v dalším čísle Přeloučské-
ho Roštu. Nyní Vás zveme na květnové pěší putování z Pecky na Zvičinu
a zpět, které se koná v sobotu 17. 5. Sraz účastníků je v 9.00 na náměstí
v Pecce, trasa má 9+11 km. Další informace jsou na našich facebookových
stránkách, případně je sdělíme na mailu zdenka.kumstyrova@gmail.com.
Zájemci o turistiku jsou zváni. Matěj Pešta, Orel Přelouč

Autorem lavičky je kamenosochař Roman
Mor cinek. Toto dílo doplňuje 35 svatojakubských
milníků na trase z Broumova do Kutné Hory, kte -
ré jsme nainstalovali během tří let. Včetně sva-
tojakubské mušle u kostela sv. Jakuba v Přelouči.
Začátkem dubna se konalo ve Smiřicích setkání
partnerů Svatojakubské stezky od Broumova po
Kutnou Horu s velvyslankyní Španělského krá -
lovství J. E. Marii Pérez Sánchez-Laulhé. Přijelo

celkem 32 starostů, místostarostů, sponzorů
a partnerů. Setkání jsme připravili v spolupráci
se starostou Města Smiřice Bc. Lubošem Tuza-
rem, skvělé občerstvení připravila místí Střední
škola gastronomie, obchodu a služeb. Děkujeme.
Věříme, že spolupráce na zviditelňovaní a pro -
pa gaci Svatojakubské stezky bude pokračovat. 

Při této příležitosti jsme připravili nový pa-
mětní list pro poutníky/turisty, kteří během ro-

ku budou mít na východočeské trase více než
100 km. (Délka absolvované trasy se pozná po -
dle razítek z cest.) Na pamětním listu je Smi-

řická kaple a lo -
go španělské am-
 ba  sády. První list
ob  držela paní vel -
 vy slankyně, která
slíbila, že do kon-
ce roku část trasy
pro   jde. Dej te vě -
dět, když bu de te
mít 100 km, list
rá di bezplatně vy -
stavíme. Buen ca -
mino… 

Zdenka Kumstýřová, manažerka

Každý rok před Vánocemi a Ve li -
ko nocemi máme „zastavení týmu“
v Ja kub klubu. Tentokrát nás na vští -
 vil ge nerální vikář Mons. Jan Paseka
a povídali jsme si o Jubilejním roku,
který právě probíhá. Vysvětlil nám tu -
to tradici, která začala v roce 1300
a jaký její smysl. Také nám sdělil své
zážitky z le  tošní poutě v Římě. 

Informace Charity Přelouč
Pražská 14, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

Setkání pracovníků
v Jakub klubu

V uplynulém měsíci bylo u nás v klubu
opravdu živo! Společně jsme oslavili Velikonoce,
při pomněli si narozeniny našeho NZDM, začali
pěs tovat první rostlinky a představili jsme také
zbrusu nové logo, které nás bude reprezentovat.

DUBEN V JAKUB KLUBU

Poslední jubilejní rok byl v roce 2000
a v tom čase byla založena naše Charita.
Letos tedy slavíme 25 let. Při té příležitos -
ti nás pozval na podzim na návštěvu na
Bis kupství královéhradecké, kde byla bis -
kupem Mons. Dominikem Dukou pode-
psána naše zřizovací listina 25. 10. 2000…

Zdenka Kumstýřová, ředitelka

Jarní akce turistického oddílu Orla Přelouč
15. března se uskutečnilo první letošní putování orelských turistů.
V 9.00 jsme vyšli z Hlinska rovnou na nejvyšší vrchol Železných hor –
U oběšeného (738 m n. m.).

Orel jednota Přelouč – 
Centrum svatojakubských poutníků Přelouč 

Během března jsme nainstalovali uměleckou svatojakubskou lavičku na Svatojakubské
trase z Přelouče do Semína a dál… Projekt podpořil Pardubický kraj, Magistrát města Par-
dubice, Obec Semín a několik sponzorů. Moc děkujeme a věříme, že lavička bude příjemným
místem zastavení a odpočinku pro poutníky i místní. Nově je v hospodě Na Haldě semínské
svatojakubské razítko, druhé je v Taverně u Petřičky. Podle toho, kde se poutník/turista ob-
čerstvuje, může požádat i o razítko do credenciálu nebo svého zápisníku.

Svatojakubská lavička u Semína a setkání starostů s velvyslankyní Španělska 

Římskokatolická farnost Přelouč
Masarykovo náměstí 48, 535 01 Přelouč
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Inzerce

Akce začala už po půlnoci a trvala nepře-
tržitě celých 24 hodin. Stejně jako v minulých

le tech měla i letos veřejnost možnost navrh-
nout lokality, kde by policisté měli měřit rych-
lost. Ve řejnost vytipovala více než 13 000 míst
a poslala 117 007 hlasů, což je 5x tolik než v mi   -
nulém roce. 

Během akce policisté zaznamenali celkem
3005 dopravních přestupků, z toho 1857 pří-
padů se týkalo překročení stanovené rychlos-
ti. Přestože byla veřejnost o akci a vybraných
lokalitách předem informována, výsledky uka -
zují, že mnoho řidičů stále podceňuje důsled-
ky ne dodržování rychlostních limitů. 

Tolik ze správy Policie ČR k vyhodnocení
akce Speed marathon 2025.

Jak asi všichni víte i strážníci se podílí v roz -
sahu stanoveném zákonem na dohledu na
bez pečnost a plynulost provozu na pozem-
ních komunikacích. Jednou z těchto činností
je i pra videlný dohled nad dodržováním limi-
tů rychlostí v naší obci. Měření probíhá celo-
ročně na místech určených Policií ČR. 

Ke snižování rychlosti město také využívá
stacionární měřičů rychlostí, které mimo jiné
 obsahují modul pro analýzu silničního provo-
zu. Což je následně možné využít při výběru
míst k měření. 

Za loňský rok strážníci řešili 200 případů
překročení rychlosti. Za letošní čtvrtletí to je
69 případů. 

Spěchej pomalu.
Leoš Slavík, DiS., 

velitel Městské policie Přelouč

Vyřízení žádosti o zápis mentora do regi stru řidičů příslušný obecní úřad obce s rozšířenou
pů sobností – „ORP“ (to je i Městský úřad v Přelouči) bezodkladně vyrozumí sedmnáctiletého
řidiče a mentora. Taktéž o zrušení zápisu mentora v registru řidičů příslušný obecní úřad ORP
bezodkladně vyrozumí sedmnáctiletého řidiče a mentora. Zrušení zápisu mentora v registru
řidičů je účinné od doručení tohoto vyrozumění sedmnáctiletému řidiči. Ke zrušení zápisu men-
tora může dojít buď požádal-li o to sedmnáctiletý řidič, nebo přestal-li mentor splňovat někte -
rou ze zákonných podmínek, např. mu byl zadržen řidičský průkaz, byly mu zapsány body v bo -
dovém hodnocení atd. Ing. Martin Moravec, Ph.D., dopravní specialista

V dlouhodobých soutěžích jsme měli za-
řazená dvě družstva. Béčko hrálo VČ soutěž
sk. B a nevedlo si vůbec špatně, když v koneč -
ném účtování obsadilo čtvrtou příčku. Áčko
hrálo o třídu výše (VČ přebor sk. B) a do sou-
těže šlo s cílem nespadnout. Nakonec ale hrá-
lo klidný střed tabulky a po posledním utkání
mu patří sedmá příčka v soutěži. Letos jsme
měli také dvě družstva ve Východočeském
poháru mládeže. Většina hráčů s kuželkami
začíná a tak se naše družstva umístila ve
spod ních patrech tabulky, ale pro všechny to
byla cenná zkušenost pro další ročníky. Mimo
to hrála mládež také celorepublikové soutě-
že jednotlivců (PMN a ČPD). A tady jsme jeden
úspěch slavili. Tereza Dalecká se v kategorii
mladších žákyň probojovala mezi šestnáct
nejlepších hráček z celé ČR a zahrála si finá-
le na olomoucké osmidráze. Ve finále před-

vedla pěkný výkon a skončila na výborném
pátém místě. Toto umístění ji přineslo slušný
bodový zisk do celkového hodnocení soutě -
že a znamenalo posun na konečnou skvělou
osmou příčku.

Mimo našeho oddílu hrají na přeloučské
kuželně svá utkání také dvě ligová družstva –
TJ Tesla Pardubice (3. liga sk. B) a KK Sadská
(1. liga). Pardubická Tesla až do posledního
kola bojovala o záchranu v soutěži. Díky vý-
hře v posledním domácím utkání se jí to nako -
nec po dařilo. KK Sadská, hrající nejvyšší Čes -
kou sou těž, si vedla o poznání lépe a skončila
těsně pod pomyslnými stupni vítězů na čtvr-
tém místě.

Před námi už jsou letos jen Mistrovství Čes -
 ka jednotlivců, kde budeme mít dvě želízka
v ohni. V kategorii mužů nás na kuželnu do
Dačic pojede reprezentovat Tomáš Sukdolák

a v kategorii seniorů se
v Podbořanech předsta-
ví Pepa Suchomel. Oběma přejeme co nej-
lepší umístění a dobrý pocit ze hry.

Před třemi lety se nám podařilo rozjet ta-
ké Přeloučskou ligu neregistrovaných kužel-
kářů. V prvním ročníku startovalo 8 čtyřčlen-
ných družstev, letos už jich máme 13. Díky té to
soutěži jsme se dostali do hledáčku vedení
sek ce neregistrovaných kuželkářů, která již
mnoho let pořádá svoje vlastní Mistrovství
Česka neregistrovaných a byli jsme požádáni
o uspořádání jednoho ze semifinálových tur-
najů této soutěže. Nabídku jsme přijali, a tak
se v sobotu 3. května na naší kuželně sejdou
družstva neregistrovaných z celého širokého
okolí. Podle dosud podaných přihlášek v době
psaní tohoto článku se v Přelouči představí mi -
nimálně 22 družstev (tedy 88 hráčů) a toto čís-
lo nemusí být konečné. Naši přeloučskou sou -
těž budou v tomto semifinále zastupovat Kaliči
Choltice. Všem hráčům, kteří na naši kuželnu
za vítají přeji povedené výkony a ať se jim u nás
líbí. P. Miláček

Městská policie Přelouč nás informuje
Ve středu 9. dubna 2025 proběhla na území České republiky celoevropská dopravně

bezpečnostní akce s názvem SPEED MARATHON. Policisté pečlivě vyhodnotili navrže-
ná stanoviště a na základě stanovených kritérií, jako jsou četnost hlasů, dopravně bez-
pečnostní situace, množství dopravních nehod a intenzita provozu, vybrali více než 1100
míst, kde následně kontrolovali dodržování rychlostních limitů.

Pravidla silničního provozu 77

Ohlédnutí 
za kuželkářskou sezónou 2024/25

Pomalu máme za sebou první kuželkářskou sezónu po rekonstrukci elektroniky a sta-
věčů, která proběhla díky finančnímu zajištění od Města Přelouč v létě 2024. A jak se ku-
želkářům na zrekonstruované kuželně vedlo?

Přístroj používaný VBSoučasnost
První přístroj používaný MP Přelouč 
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se umož nila plavba po řece v Německu
o 100 dnů déle. Jezero mělo dosahovat od
Týnce nad Labem až po Svítkov a nacháze -
lo by se v polabské rovině severně od Pře-
louče. Hladina by se zvedla „o mnoho metrů“,
přehrada by měla „mnoho milionů m3“. Ně-
mecká říše chtěla v sousedním státě Ra-
kousko-Uhersko vykoupit „všechny vesnice
v Polabí“, jmenovitě „od Kojic, Telčic, Chrčic,
Sel mic, Trnávky, Řečan, Kladrub, Labětína,
Lhoty, Břehů, Mělic dále až po Svítkov.“ Lze
předpokládat, že tyto obce s dlouhou his-
torií měly být demolovány a jejich obyvate -
lé by si museli najít nové domovy jinde.

Celkem mělo jít o osmnáct vesnic. Želez-
nice by se musela posunout na úpatí Že-
lezných hor. Podle Hály byly plány hotovy
v roce 1911 a už se chystaly smlouvy. Ra-
kousko-Uhersko by získalo náhradou vodní

sílu získanou spádem vody a rybolov. Cel-
kové investice na realizaci byly odhadovány
na 80 milionů marek. První světová válka
ale smělé plány zhatila. A. Hála téma uza-
vírá těmito slovy: „Jinak však rozhodl osud!
Zřítila se pyšná panovačná velmoc a v roce
1922 zřítila se i marka. Za 80,000.000 marek
říšských mohlo se koupiti jenom plivátko v ber -
línském obchodě. Tak se časy mění!“ Naráží
samozřejmě na obrovskou inflaci, která Ně -
mecko po prohrané válce postihla.

Do jaké míry věděly samotné obce, že
ma jí být zlikvidovány? Soudě dle toho, že
se o velkolepém německém plánu v kroni-
kách vůbec nic nepíše (autor poctivě prošel
dostupné kroniky zmíněných vesnic), infor-
movanost asi nebyla velká. My již nicméně
víme, že nakonec se před první světovou
válkou naštěstí rozjela „pouze“ regulace La-

be, která jej napřímila, aby se omezil do-
pad povodní.

Použitá literatura (výběr):
CHLUPÁČ, Ivo et al. Geologická minulost Čes -
ké republiky. Praha: Academia, 2002. 436 s.
Pardubicko, Holicko, Přeloučsko: dějinný a mís -
topisný obraz. Díl 1. Přírodní poměry. V Par-
dubicích: Vydáno péčí Agitačního výboru
pro vydávání monografie školního okresu,
1903. 236 s.
SMOLÍK, Miroslav ... až teplejc bude... Semín:
Gordia, 2008. 207 s.
HÁLA A. Železné hory. Krajem Pernštýnův, 1926,
roč. 6, č. 1, s. 4–7
Kroniky obcí na Přeloučsku (Státní okresní
archiv Pardubice a webové stránky obcí)
                                Mgr. Matěj Pešta 
                                a Ing. Jiří Šura (kurziva)

V obci Labské Chrčice se u výjezdu na
Týnec nad Labem nachází hřbitov a před
ním je u silnice další z pomníků padlým
vojákům v první světové válce z Přelouč-
ska. Má podobu kamenné stély o půdory-
su 118x39 cm. Před stélou stojí kvádr s nápi -
sem „VÁVRA – PŘELOUČ“. Pomník je čtyř-
 stupňový a v přední části z něj vystupuje
konstrukce ve tvaru pomyslného kalichu
s deskou, na kterou jsou uvedena jména
tří padlých vojáků z Labských Chrčic. Nad
ním je nápis „NAŠIM HOCHŮM“ a zcela na-
hoře datace první světové války „1914 1918!“.
Vzhledem k provedení jej lze považovat za
víceméně secesní dílo. Stav je dobrý.

Datace dokončení díla na pomníku není
a překvapivě chybí snad i v obecní kronice.
Bylo třeba podívat se do jednacích protoko-

lů místní obecní rady a zastupitelstva. Zde se
podařilo najít informaci, že 8. srpna 1921 by-
lo usneseno, že kameník Vávra z Přelouče
vytvoří pomník dle nákresu a to do 11. září.
Cena byla domluvena 3000 korun. 18. září se
místní zastupitelstvo usneslo na tom, že od -
halení se bude konat 28. září 1921 a to s po -
mocí místních dobrovolných hasičů. Průvod
měl dle plánu vyjít ze vsi od hostince pana
Kašpara a po skončení slavnosti se měla
hudba rozdělit, přičemž polovina měla vést
účastníky do hostince pana Koláčného
a dru há polovina do hostince pana Vysko-
čila. Oním kameníkem je míněn zcela jistě
Jan Vávra (1866 – po 1937?), o kterém jsme
v tomto seriálu již opakovaně psali.

Už je mi nějaký rok, ale mám strach z toho,
aby tady nepřibyly další pomníky padlým. Bo-
hužel vše tomu nasvědčuje, snad se mýlím.
                       Text+foto: Jiří Rejl (kurziva) 
                                          a Matěj Pešta

Fotohádanka z Roštu č. 4
Správná odpověď zněla: „Poměrně známý černobílý snímek zobrazuje dnes již

částečně neexistující zástavbu v Hradecké ulici. V popředí jsou tři secesní domy
z počátku 20. století, které byly demolovány roku 1977 kvůli stavbě výškové budovy
čp. 1383 (známé pod názvem Agra). Vzadu jsou pak starší domy, například i ten
s čp. 163, kde sídlí Český rybářský svaz, místní organizace Přelouč. Autor fotografie
není uveden, mělo by jít asi o polovinu 70. let 20. století.“

Novým výhercem je pan Pavel Taich, gratulujeme. V redakci Roštu je připravený ma -
lý dárek. Odpovědi na novou fotohádanku zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz
a děkujeme za přízeň.

Za nejstaršími moři, jejichž stopy na Přelouč -
sku najdeme, se musíme vrátit do geologického
období starohor (proterozoika), které skončilo
před téměř 550 miliony let. Dnešní Přeloučsko
tehdy bylo součástí oceánského dna daleko na
jižní polokouli. Na dně moře bez vyšších forem
života chrlily hydrotermální vývěry („černé ku-
řáky“) vodu bohatou na sirníky. Dnes najdeme
horniny v tomto moři vzniklé v podobě tma-
vých břidlic s pyritem a manganovými rudami
u Chvaletic a v podobě slepenců u Litošic.

Na dně moře či na jeho okraji a stále ještě
daleko na jižní polokouli se Přeloučsko nachá-
zelo i ve starších prvohorách: v kambriu, ordo-
viku, siluru i v části devonu. Svědčí o tom růz-
norodé slepence a břidlice v Železných horách
a vápence v okolí Vápenného Podola.

V mladších prvohorách, v mladším karbonu
a v permu, tedy v období před asi 320–250 mi -
liony let, byly dřívější usazeniny podrobeny va -
riskému (hercynskému) vrásnění. V jeho prů-
běhu se naše území vynořilo z moře v podobě
pevnin a ostrovů poblíž zemského rovníku a po -
souvalo se dál na severní polokouli. Z několika
původně vzájemně vzdálených bloků byl „se-
skládán“ dnešní Český masiv, který se později
již nikdy nestal součástí oceánského dna. Pře-
loučsko bylo souší až do starší křídy. Proto z ce -
lého tohoto období nemáme na Přeloučsku žád -
né usazeniny kromě trochy permských pískovců
v okolí Kraskova, usazených buď v jezerech ne -
bo na samém okraji moře. 

Moře zalilo velkou část našeho území teprve
nakrátko v mladší křídě, v období zhruba me-
zi 95 a 85 miliony let (viz mapa níže). Šlo však
již jen o mělké a poměrně teplé moře o hloub-
ce nejvýše několika set metrů. Zanechalo zde
vrst vy pískovců a světlých vápnitých hornin
(„opuk“) a na několika místech pobřežní útesy
se slepenci a vápenci. Nikdy později již nebylo
Přeloučsko mořem zalito.

A co to v úvodu zmíněné pravěké jeze-
ro? Nejprve se podívejme, co o něm napsa-
li na ši předkové! V časopise Krajem Pernštý -
nův vyšel před téměř sto lety článek A. Hály
s ná zvem Železné hory. Podle něj tyto ho-
ry „v pravěku tísnily i tok labský a u Týnce byl
mohutný vodopád“. Polabí tehdy mělo být
„velkým jezerem sladkovodním“. Vodopád ale
podemílal svůj práh, postupně ustupoval
proti proudu, „až poslední zbytky skály povolí

a vodopád si razí cestu kolmou“, čímž se snížila
hladina jezera a Polabí vystoupilo z vody.

Citované sdělení o pravěkém sladkovodním
jezeře A. Hála nejspíše čerpal z úžasné vlasti-
vědné knihy Pardubicko, Holicko, Přeloučsko,
kterou sepsali a vlastním nákladem v roce 1903
vydali učitelé pardubického školního okresu.
Dnes víme, že mohutný vodopád u dnešního
Týnce nad Labem nejspíše nikdy nebyl, podí-
vejme se však, jak tato představa vznikla.

V rozsáhlém území mezi Kolínem, Pardubice -
mi a Hradcem Králové najdeme na rozsáhlých
plochách labské štěrkopísky. Povrchy těchto
náplavů se nacházejí v několika úrovních s růz -
nou nadmořskou výškou. Jedná se o náplavy
z ledových dob či spíše z jejich konců. Povrch
byl pokryt jen řídkou vegetací a byl rozrušo-
ván mrazem, takže v průběhu tání docházelo
k přesunům velkých objemů štěrku a písku.
V průběhu dob meziledových se do těchto se-
dimentů a často i do jejich horninového pod-
loží zahloubila údolí, která byla v dalším obdo-
bí přenosu a usazování opět zanášena. A tak
několikrát po době. Zbytky rovin tvořených

starými náplavy dostaly název „říční terasy“
a platí pro ně, že čím je terasa níže, tím je mlad-
ší. Tou nejmladší je dnešní údolní niva, zaplavo-
vaná při povodních.

Z textu knihy Pardubicko, Holicko, Přelouč-
sko je patrné, že výše uvedený původ a teraso-
vitou stavbu štěrkopískových náplavů autoři
knihy ještě neznali, a tyto sedimenty považo-
vali za jezerní, usazené v jezeře vzniklém pře-
hrazením toku Labe obnaženými či nově se zvy -
 šujícími Železnými horami. Počáteční hloub ku
jezera – a tedy výšku hypotetického vodopá-
du po jeho naplnění – mohli odhadnout po -
dle výšky nejvyšších labských teras nad sou-
časnou hladinou Labe u Týnce nad Labem
(cca 200 m n. m.). Rozdíl je např. u Chýště 70 m
a dál k Hradci Králové ještě více! Tak vysoký
by mohl být vodopád, kdyby se jednalo o je-
zero zprvu plněné a pak přetékající.

Na základě současných poznatků o říční
erozi víme, že Labe mělo vždy dost vody a uná -
šelo dost abraziva k tomu, aby si v průběhu
relativního zvyšování Železných hor dokázalo
průběžně zahlubovat svoje koryto. Peřeje byly
u Týnce ještě v době historické, „mohutný vo-
dopád“ však pravděpodobně nikdy.

Podstatně blíže k Hálově současnosti však
bylo období kolem roku 1911, kdy vznikl vel -
kolepý plán na realizaci velké přehrady na
Přeloučsku. „Přírodní týnický vodopád chtě -
lo Německo obnoviti“ a vytvořit na Přelouč-
sku (a částečně i za jeho hranicemi) jezero,
které by zadržovalo vodu. V době letní-
ho su cha by pak bylo možné pouštět vodu
z to  hoto jezera do dolního Labe, čímž by

Drobné kamenné památky Přeloučska.
Pomník padlým v Labských Chrčicích

Smutek, smutek, smutek. Je tady další památka z Přeloučska, opět smutná. Padlí mladí
kluci, co ještě nepoznali lásku, padlí tátové od rodin, kteří nepochovají v náručí své děti a ne-
obejmou ženu. Proč? Váleční štváči, kteří sedí v bezpečí a z války mají pouze profit. Kde jsou
doby, kdy vojevůdce či králové byli v první řadě.

Přeloučsko pod hladinou!
Realita v geologických dobách 
versus megalomanské plány Německa před rokem 1914

Při četbě krásné publikace o historii Semína od Miroslava Smolíka (... až teplejc bu-
de…, 2008) narazil jeden z autorů tohoto článku před delší dobou na nesmírně zajíma-
vou informaci o údajné existenci jakéhosi obrovského pravěkého sladkovodního jeze -
ra na Přeloučsku. M. Smolík našel tuto zmínku v časopise Krajem Pernštýnův z 20. let
20. století. Podle dnešních vědeckých poznatků víme, že pozdější Přeloučsko se pod
hladinou před stovkami milionů let skutečně nacházelo, a to opakovaně, šlo však o hla -
dinu mořskou. Nicméně před první světovou válkou vznikly velmi kuriózní plány na
vybudování přehrady, která by část Přeloučska pod hladinu – tentokráte však pře-
hradního jezera – opět dostala. Jak to tedy s Přeloučskem pod vodou vlastně bylo?

Mapa České křídové pánve, Přelouč je vyznačena zeleným křížkem
(zdroj: Geologická minulost České republiky, upravil M. Pešta)
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Historie

Do počátku husitské revoluce a válek jsou
zprá vy o životě Jana Žižky z Trocnova velmi
strohé a útržkovité. Jeho rodným krajem byly
jižní Čechy, a tak nás nepřekvapí, že prameny
zaznamenávají jeho působení především zde,
případně v přilehlých krajích. Později se ve
služ bách králi Václavu IV. ocitl v centru hlavní-
ho dění, v Praze. Událostí, která ho snad mohla
zavést do východních Čech, byla Žižkova účast
ve válce polsko-litevské unie s řádem němec-
kých rytířů v letech 1410–1411. Východní Čechy
mohly být průchozím územím při cestě do války
anebo při návratu z ní.

Písemné prameny lépe mapují Žižkovo pů-
sobení v době husitských válek, tedy zhruba
posledních pět let jeho života, ale i v nich se
někdy nachází prázdná místa, a navíc se tu
ně kdy skutečnost mísí s bájnými vyprávěními.
První alespoň z části zmapovaná Žižkova pří-
tomnost v prostoru východních Čech je spjatá
s ofen zivou spojených husitských vojsk táboritů
a pražanů směrem na východ na jaře roku 1421.
V minulých dílech jsme už připomínali epizodu
z jejích počátků, konfrontaci Žižky s blouznivým
kazatelem Antochem. Jan Žižka z Trocnova byl
jedním z vojevůdců tohoto tažení, jehož oficiál -
ním velitelem byl kazatel Jan Želivský. Žižkova

přítomnost je doložena na několika místech,
z nichž s jistou opatrností můžeme zmínit Kut-
nou Horu, Chrudim, Poličku a Jaroměř. Města
se pod tlakem síly husitských vojsk poddávala
bez boje nebo po krátkém obléhání. Zmíněná
vybraná místa nám vymezují poměrně široký
prostor, v němž leží Přeloučsko a okolo nějž
nebo i jímž vedly trasy přesunu Žižkova vojska.
Umí me si představit průchod nejjižnějším cí-
pem Přeloučska (směr Chrudim) a Pardubickem
(směr Jaroměř).

I v dalších měsících sehrál východ Čech, do
nějž tehdy bylo zahrnováno i Čáslavsko, dů-
ležitou roli v životě Jana Žižky z Trocnova. Na
sně mu v Čáslavi byl na přelomu jara a léta roku
1421 jmenován členem dvacetičlenné zemské
vlády, v zimě let 1421–1422 pak Žižka na trase
Kutná Hora – Havlíčkův Brod prohnal a porazil
Zikmundova vojska. V obou případech ovšem
zůstal pod okrajem Železných hor a na Přelouč-
sko, ležící za ním, nedorazil.

Ke konci života Jan Žižka přesídlil do vý-
chodních Čech a vybudoval si zde svůj Menší Tá-
bor. Pro jeho tvorbu byla důležitá Žižkova vítěz -
ství u Hořic v dubnu 1423 a u Strauchova dvora
nedaleko Hradce Králové 4. 8. 1423, v nichž po -
razil v jedné katolickou opozici, ve druhé pak
husitské konkurenty, pražany v čele s Divišem
Bořkem z Miletínka, na jejichž úkor svůj Menší
Tábor Žižka budoval. Tím začaly ozbrojené stře -
ty mezi samotnými husity. Energická vítězství
pak Žižka využil k zisku dalších měst, která bez

boje připojoval ke svému svazu. Byla to Jaroměř,
Dvůr Králové nad Labem a poté Kutná Hora
a Čáslav. A právě tehdy se Žižkovy bojové ak-
tivity nejvíce přiblížily Přeloučsku. Někde na ces-
tě musel překonat Labe. Využil přívozy či brody
v Přelouči nebo v Týnci nad Labem? Nevíme.
Jak se Žižka vzdaloval jádru svého Menšího
Tábora, jeho vojsko sláblo, až se nakonec ocitl
v Čáslavi 20. 8. roku 1423 v obležení, a to voj -
skem pražanů. Žižkovi se podařilo doručit do
Jaroměře a Hradce Králové žádost o pomoc.
Reakce byla velmi rychlá, protože pomoc z těch -
to dvou měst dorazila již 22. 8. k Týnci nad La-
bem. V čele tohoto houfu stál Žižkou nedávno
dosazený hradecký hejtman Matěj Lupák (ně -
kdy je nazýván i Lupáč nebo Lupáček, někdy je
dokonce mylně uváděn pod jménem Martin).
V těchto místech chtěli jím vedení bojovníci
pře konat Labe. Horymír Žmolil specifikuje mís -
to překonání toku – „mezi Chrčicemi, Kojicemi
a Týn cem nad Labem“. Mohlo jít tedy o udá-
losti dotýkající se i západní části dnešního Pře-
loučska. Jaroměřští a Hradečtí však netušili, že
se k nim od Kolína po obou březích Labe blíží
oddíly pražanů, vyslané zapuzeným mincmis -
t rem a hejtmanem Haškem z Valdštejna. „Lu -
pákovy muže čekala krvavá lázeň na obou lab-
ských březích,“ poznamenává ve své monografii
o Žižkovi Petr Čornej. Oddíly, které měly po-
moci Žižkovi, byly rozprášeny. Zemřelo nebo
se do zajetí dostalo na 300 bojovníků této po-
moci. Smutně dopadl také vůdce výpravy Ma-
těj Lupák. Před nepřáteli se skrýval v konopném
poli, zde ho však vypátral Jan Černín z Mlázo-
vic a zabil. Krvavá epizoda Lupákova konce
pak inspirovala rčení: „Pořídíš jako Lupák v ko -
nopí!“ (Můžeme mu asi rozumět podobně jako
pozdějšímu: „Dopadli jako sedláci u Chlumce.“
Jen se v případě prvého jedná o varování, v dru -
hém případě už o dokonanou prohru.) Jan Čer -
nín z Mlázovic se v následujícím roce dočkal od -
platy přímo z rukou Jana Žižky. Jeho tvrz Mlá-
zovice byla dobyta a Jan Černín přišel o život. 

Vraťme se ale ještě do časů končícího léta
roku 1423. Jan Žižka z Trocnova, v taženích ro-
ku 1423 již slepý (nebo téměř slepý), byl nejen
neporazitelným vojevůdcem, ale i mistrem ústu -
pů ve chvílích, kdy nebylo možné dosáhnout ví-
tězství. Detaily neznáme, ale i bez pomoci odolal
v Čáslavi obléhatelům, ti pak s nepořízenou od-
táhli ke Kutné Hoře a Žižka se stáhl do bezpeč -
nějších krajin. Opět je možné, že se jeho návrat
dotkl oblasti Přeloučska.

Martin Štěpánek

Ve stínu Jana Žižky z Trocnova – 4. díl

Jedinou známou událostí dob husitských válek z Přelouče je zásah proti táboritům v tom-
to městě 14. 1. roku 1421. Na řadu let se pak náš kraj zahalil do dějinné mlhy, o níž Petr Vorel
v Dějinách města Přelouče píše: „Písemné prameny o dalším vývoji Přelouče mlčí. O urput-
ných bojích v nejbližším okolí města však svědčí řada archeologických nálezů, především
chladných zbraní, užívaných v dobách husitských válek.“ Budeme tedy dnes řešit otázku
hypotetickou. Je možné, že někdy prošel Jan Žižka naším krajem? A mohly se Přeloučska
dotknout jeho bojové aktivity?

Řež u Labské Týnice

Pomník Jana Žižky z Trocnova v Čáslavi, 
dílo Josefa Václava Myslbeka, 

na pohlednici z poloviny 20. století

Tentýž pomník na kresbičce Iva Štěpánka u de-
níkového zápisu z 26. 11. 1971. V jeho rodině byla
ob líbená hádanka/chyták: Ve které ruce drží v Čá -
slavi Žižka palcát? (Správná odpověď: V obou.)

Týnec nad Labem na historické pohlednici 
z počátku 20. století, 

místo boje s Žižkovým pomocným oddílem 
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Tajenka dubnové křížovky zněla: Josef Čapek, známý především jako ma -
líř, pracoval také jako redaktor, novinář a spisovatel. Byl bratrem Karla
Čapka. Josef Čapek pro drama R.U.R., jehož autorem je bratr Karel Čapek,
vymyslel slovo robot. Výhercem se v rámci losování stala Jaroslava Rul-
cová, gratulujeme. Ma lý dárek je připravený v redakci Roštu. Těšíme se

na vaše odpovědi v rám ci nového seriálu pro rok 2025 z oblasti význam-
ných českých vynálezů, které zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz
nebo volejte na telefon 466 094 103.
Všechny tajenky (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) hlásit do 14. 5.
2025!

Křížovka květen 2025
Rodák z Prahy, český neurolog, psychiatr a …

DOPLŇOVAČKA
Tajenku doplňovačky, kterou je …, najdete v pro -
středním řádku.
1. Krajinomalba. – 2. Vyznavačky satana. –
3. Lékařský ústav při fakultě. – 4. Strmě ulože-
né sloje. – 5. Dílna kováře. – 6. Špeky. – 7. Konzo -
la (zastarale). – 8. Maďarský režisér. – 9. Koryta
(zdrobněle). 
Pomůcka: Székely

Tajenka dubnové doplňovačky: 
Josef Čapek

Josef Čapek (1887–1945) se narodil 23. břez -
na 1887 v Hronově (sourozenci Helena a Karel)

a vystudoval Uměleckoprůmyslovou školu v Pra -
ze. Pro dceru Alenu Josef Čapek napsal a ilus -
troval knížku Povídání o pejskovi a kočičce, a ilu -
stroval i další knihy pro děti a mládež. Josef
Čapek je známý především jako malíř, ale pra -
coval také jako redaktor a novinář. Od roku 1921
byl až do svého zatčení v roce 1939 redakto-
rem a výtvarným kritikem Lidových novin. Pů-
sobil i jako karikaturista a přispíval do mnoha
dalších deníků a časopisů. Jako jevištní výtvar-
ník spolupracoval s Národním divadlem a Di-
vadlem na Vinohradech v Praze a s Národním
divadlem v Brně. Pro Karlovo drama R.U.R. vy-
myslel celosvětově vžité slovo robot.

V rámci losování se výherkyní stala Anna
Drápalíková, gratulujeme. V redakci Roštu je
připravený malý dárek. Odpovědi na novou do-
plňovačku zasílejte jako vždy do redakce Roš-
tu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

Zdroj: internet

Program hokejbalu v našem areálu na měsíc květen!

Muži:

Play-off: Semifinále
SO   3. 5.   17:00 h   SF1 + 
NE   4. 5.   16:00 h   SF2 HC Jestřábi – ???

SŽ:
SO   10. 5.      HC Jestřábi – SK Hokejbal Letohrad                 14:00 h

ST    14. 5.      HC Jestřábi – HBC Pardubice (modrá)              18:00 h

SO   24. 5.      HC Jestřábi – HBC Hradec Králové 1988          14:00 h

Přípravka:
SO   31. 5.      Přelouč (Přebor VČ)                                              9:00 h

Výsledkový servis
Muži:
HC Jestřábi Přelouč – HBC Chlumec n. C.                      3:2 (1:0, 1:2, 1:0) 
G+A:  Příhoda (Hejhal), Hejhal (Příhoda), Hejhal (Příhoda) 

SK Prachovice – HC Jestřábi Přelouč                            5:6p (1:2, 1:2, 3:1)
G+A:  Pavlíček (Svoboda, Slanina), Vorba, Čermák 
          (Svoboda, Stoklasa), Kazimír M., Hejhal, 
          Slanina (Příhoda)

HC Jestřábi Přelouč – TJ Sršni Svitavy                           2:0 (1:0, 1:0, 0:0)
G+A:  Příhoda (Vorba, Čapek), Příhoda (Hejhal)

HBC Pardubice „B“ – HC Jestřábi Přelouč                    11:1 (3:0, 3:0, 5:1)
G+A:  Hejhal (Slanina)

2. liga–východ
Konečná tabulka po základní části
 1.   HC Jestřábi Přelouč                      16   10     1    0     5      56:48     32
2.   Ježci Heřmanův Městec B             16    9     1     1     5      83:60    30
3.   HBC Pardubice B                           16     8     2    0    6       74:53     28
4.   HBC Hradec Králové 1988 B         16     7     3    0    6       71:53     27
5.   HbC Chlumec nad Cidlinou          16     8     1     1     6      50:45     27
6.   SK Prachovice                                16    6    0     3     7      70:68     21
 7.   HBC Svítkov Stars Pardubice B      16    6     1     1     8      50:70      21
8.   SK Hokejbal Letohrad B                16     4     1     4     7       53:71      18
9.   TJ Sršni Svitavy                              16     3     1     1    11       43:82      12

SŽ:
HC Jestřábi Přelouč – Ježci Heřmanův Městec             2:7 (0:4, 2:3, 0:0)
G+A:  Špulák (Vrátil), Tesař (Špulák)

HBC Svítkov Stars Pardubice – HC Jestřábi Přelouč                               
G+A:  Tesař (Špulák)                                                         30:1 (12:0, 11:1, 7:0)

HC Jestřábi Přelouč – TJ Lokomotiva Česká Třebová    6:7 (3:3, 2:2, 1:2)
G+A:  Tesař (Tichý), Tesař, Tesař, Tesař (Tichý), Tesař, Tesař (Kaderová)

HC Jestřábi Přelouč – TJ Lokomotiva Česká Třebová    4:6 (0:0, 3:3, 1:3)
G+A:  Tesař (Král), Tesař (Kaderová), Vrátil (Špulák), Špulák

SK Hokejbal Letohrad – HC Jestřábi Přelouč               0:5 (0:1, 0:2, 0:2)
G+A: Špulák (Vrátil), Tesař, Vrátil (Tesař, Tichý), Tesař, Teasř

Liga SŽ–východ
Tabulka
 1.   HBC Hradec Králové 1988            16   15    0    0     1     130:34     45
2.   HBC Svítkov Stars Pardubice        14   12    0     1     1     157:13      37
3.   HBC Pardubice – Modrý Tým       15    11     1    0     3     186:14      35
4.   Ježci Heřmanův Městec                15     7    0    0     8      50:98     21
5.   TJ Lokomotiva Česká Třebová      15    6    0    0    9      45:155    18
6.   SK Hokejbal Letohrad                   16     3     1     1    11      50:102    12
 7.   HC Jestřábi Přelouč                       15     3     1    0    11      58:123     11
8.   HBC Pardubice – Bílý Tým            16     1    0     1   14      36:173      4

MŽ:
HC Jestřábi Přelouč      –   HBC Pardubice (modrá)                     2:3
                                        –  HBC Pardubice (bílá)                         2:3ss
                                        –  Jěžci Heřmanův Městec                     1:6
                                        –  HBC Svítkov Stars Pce                       3:5
                                        –  TJ Sršni Svitavy                                  8:1
                                        –  Ježci Heřmanův Městec                    3:4
                                        –  HBC Pardubice (modrá)                    2:3

Přípravka:
HC Jestřábi Přelouč      –   TJ Sršni Svitavy                                  3:3
                                        –  SK Hokejbal Letohrad                       5:0
                                        –  HBC Pardubice                                  2:1
                                        –  HBC Hradec Králové 1988                6:4

Minipřípravka:
HC Jestřábi Přelouč      –   HBC Pradubice (bílá)                         5:3
                                        –  HBC Liberec                                       6:4
                                        –  HBC Pardubice (modrá)                     1:4
                                        –  SK Hokejbal Letohrad                        1:1

více na www.hcjestrabi.cz

Doplňovačka květen 2025
Významný český neurolog a psychiatr, autor jednoho z nejvýznamnějších objevů 
české medicíny.

HC Jestřábi Přelouč



Pokračování programu na předposlední straně.Příští číslo Roštu vyjde v pátek 30. 5. 2025.


